
 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE  
Ple 
 
Data i Hora  25 de febrer de 2014 20:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2014/2 
  

PRESIDENT    l·lm.              IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 
 ASSISTENTS                
                                      LOMAS CORTES OSCAR 
                                      PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                      GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                      CANALIS ALSINA ALEIX 
                                      MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                      CREUS OLIVERAS JOAN 
                                      MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                      PEREZ MOREJON DANIEL 
                                      RODRIGUEZ CASTILLO SORAYA 
                                      LEIVA REYES JOSE 
                                      FERNANDEZ BARRAGAN RAMON 
                                      CARRERAS PECANINS JOSEP 
                                      SAMPERE VALERO AGUSTI 
                                      BACARDIT BOTIFOLL LLUIS 
                                      GARCIA FANDINO BEATRIU 
                                      SERRA ARDERIUS  MARC 
                                      SAGRERA RIUS DANIEL 
                                      CARPIO LOPEZ ANTONIO MANUEL 
                                      MARTOS MARTINEZ VICTOR                                       
      SECRETARI                   BOADELLA VERGES JULI  
      INTERVENTOR               FERNANDEZ VILLAVERDE JOSE MANUEL 
  
     EXCUSA L’ABSÈNCIA       MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
 
 
Vist que els reunits formen la majoria legal de membres que legalment 
constitueixen l’Ajuntament Ple, el Sr. President declara obert l’acte i s’entra a 
l’examen dels assumptes inclosos en l’ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d’aprovar 
PLE2014/01 Ordinària 28/01/2014 
2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i dels acords de les Juntes de Govern 
Local  
3.- Donar compte de l’informe 4T2013 sobre compliment de terminis de la llei de 
lluita  contra la morositat 
4.- Donar compte de l’informe anual de seguiment del pla d’ajust any 2013 



5.- Modificació de crèdit 1/2014 del pressupost 
6.- Modificació de l’article 19 de l’ordenança de Civisme 
7.- Ordenança de Participació Ciutadana 
8.- Acordar donar conformitat al document definitiu de la revisió del POUM de  
     Castellar  del Vallès, aprovat inicialment per acord del Ple de gener de 2014. 
9.- Aprovació del PAM contra incendis 
10.- Aprovar tramitar la formalització del conflicte en defensa de l’autonomia local     
       Contra la llei 27/2013. 
11.- Moció del grup Socialista en defensa de les escoles de música i dansa i el seu  
       Finançament  
12.- Moció del grup de CiU de rebuig a l’avant projecte de Llei de demarcació i  
       planta  judicial 
13.- Moció del grup Popular per a la revisió de tarifes del 2014 del transport públic         
        del    sistema integral. 
14.- Moció del grup de l’Altraveu, de rebuig a l’augment desorbitat de les tarifes de         
       transport públic 
15.- Moció del grup de l’Altraveu contra les actuacions del grup feixista Ibernatura  
       Al nostre municipi. 
16.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
17.- PREC I PREGUNTES 
 
1.- ACTES PENDENTS D’APROVAR 
1.-  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió 
ordinària de 28 de gener de 2014. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DISSET      (17) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 

 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 88 de 24 de gener de 2014 al núm. 213 
de 21 de febrer de 2014.  
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions del 28 de gener, 5, 11 i 18 de febrer de 2014. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
El Sr. Alcalde, intervé per dir que a proposta de l’equip de govern i després 
d’haver-se  parlat en junta de portaves, en els punts tercer i quart  es faria una 
única intervenció. 
 
3.- DONAR COMPTE DE L’INFORME 4T2013 SOBRE COMPLIMENT DE 
TERMINIS DE LA LLEI DE LLUITA CONTRA LA MOROSITAT 
ATÈS l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, 
de 29 de desembre, per a que s’estableixen mesures de lluita contra la morositat 
en les operacions comercials, que estableix que els tresorers o, en el seu defecte, 
interventors de les Corporacions locals elaboraran trimestralment un informe sobre 
el compliment dels terminis establerts en la llei pel pagament de les obligacions de 
cada Entitat local. 
ATÈS l’article 5.4 de la referida Llei 15/2010, de 5 de juliol, que estableix que la 
Intervenció o òrgan que tingui atribuïda la funció de comptabilitat incorporarà a 
l’informe anterior, una relació de les factures o documents justificatius respecte 
dels quals hagin transcorregut més de tres mesos des de l’anotació al Registre de 
factures i no s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de 
l’obligació o s’hagi justificat per l’òrgan gestor l’absència de la tramitació dels 
mateixos. 



VISTOS els informes de la tresorera i l’interventor relatius al compliment dels 
terminis previstos per al pagament de les obligacions segons l’article 4 de la Llei 
15/2010, de 5 de juliol, referits al quart trimestre de 2013. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Donar-se per assabentat de l’informe elaborat per la tresorera sobre el 
compliment dels terminis de pagament de les obligacions de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès corresponent al quart trimestre de 2013, d’acord amb el que 
disposa l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, així com de la incorporació al 
mateix de la relació de factures o documents justificatius presentats pels 
contractistes, elaborada per la Intervenció, respecte dels quals hagi transcorregut 
més de tres mesos des de l’anotació a l’esmentat registre, i no s’hagin tramitat els 
corresponents expedients de reconeixement de l’obligació, a 31 de desembre de 
2013. 
SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Administracions Púbiques i al 
Departament d’Economia i Coneixement de la Generalitat de Catalunya, d’acord 
amb el previst en l’article 4.4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol de 2010, l’informe 
elaborat per la tresorera. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
4.- DONAR COMPTE DE L’INFORME ANUAL DE SEGUIMENT DEL PLA 
D’AJUST ANY 2013 
ATÈS que de conformitat amb l’article 7 del Reial decret llei 4/2012, de 24 de 
febrer, pel qual es determinen obligacions d’informació i procediments necessaris 
per establir un mecanisme de finançament per al pagament als proveïdors de les 
entitats locals, el Ple de l’ajuntament va aprovar en sessió de 30 de març de 2012 
un pla d’ajust per al període 2012-2022. 
ATÈS que l’article 10 del Reial decret llei 7/2012, de 9 de març, pel qual es crea el 
Fons per al finançament dels pagaments a proveïdors, estableix les entitats locals 
que concertin les operacions de crèdit previstes en aquest reial decret llei hauran de 
presentar anualment al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques un informe 
de l’interventor sobre l’execució del pla d’ajust, del qual es donarà compte al Ple. 
VIST l’informe de l’interventor de seguiment del pla d’ajust, corresponent al tercer 
trimestre de 2013 i anual de 2013. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Donar-se per assabentat de l’informe elaborat per l’interventor sobre 
l’execució del pla d’ajust contemplat en l’article 7 del Real decret llei 4/2012, de 24 
de febrer, corresponent a l’any 2013. 
SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, d’acord amb 
el previst en l’article 10 del Reial decret llei 7/2012, de 9 de març, l’informe 
elaborat per l’interventor. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas,  PSC, presenta les propostes tot dient que  com cada 
trimestre, donem compte de l’informe de morositat del 4t trimestre del 2013, on es 
pot observar que la mitjana de pagament ha estat de 68 dies, en la línea dels 
darrers trimestres. 
Així mateix, d’acord amb els requeriments del MAP, donem compte de l’informe de 
seguiment del pla d’ajust, que es va remetre al ministeri abans de finals del mes de 
gener. En ell, s’informa de l’impacte que han tingut les mesures que es proposaven, 
tant per la banda dels ingressos (on segons el pla d’ajust es preveien incrementar 
en 379.000 € la recaptació i on en realitat s’ha incrementat en 490.000 €), i per la 
banda de les despeses (on segons el pla d’ajust es preveia reduir en 312.000 € la 
despeses i on en realitat s’ha reduït en 321.000 €), complint-se per tant, ambos 
objectius. 



A més, es constata que l’endeutament bancari és inferior al que es preveia, que 
s’ha generat més estalvi del previst, i que els objectius de capacitat de finançament 
s’han acomplert. 
En conjunt  per tant, una sèrie d’indicadors que ens assenyalen que tot i les 
dificultats encara existents, estem en la bona línea. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
5.- MODIFICACIÓ DE CRÈDIT 1/2014 DEL PRESSUPOST 
ATÈS que l’alcalde ha ordenat la incoació d’expedient de baixes per anulació i 
d’autorització de crèdit extraordinari al pressupost de despeses de l’ajuntament, 
d’acord amb el que es preveu als articles 175 i 177 del text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals. 
ATÈS que en la tramitació de la modificació de crèdit s’ha seguit el que disposen els 
articles 8, 9 i 11 de les Bases d’Execució del pressupost. 
VIST l’informe de l’interventor.  
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit número 1/2014 del 
pressupost de l’ajuntament, d’acord amb el detall que figura a l’expedient i amb el 
resum següent: 
ESTAT DE DESPESES  
- Transferències negatives ....................................................... 5.400,00 
- Crèdits extraordinaris ........................................................... 70.900,00 
- Baixes per anul·lació ............................................................. 65.500,00 
Variació de l’estat de despeses ................................................. 0,00 
SEGON.- Sotmetre la modificació de crèdit a informació pública durant un termini 
de quinze dies comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci 
corresponent al Butlletí Oficial de la Província. 
TERCER.- Entendre definitivament aprovada la modificació de crèdit en cas que no 
es presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum 
per capítols en el Butlletí Oficial de la Província, entrant en vigor una vegada 
publicada. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas,  PSC, defensa la proposta dient que portem la primera 
modificació del pressupost 2014. D’una banda, s’ajusten un parell de partides per 
qüestions formals, mantenint-se el mateix import i destí però reclassificant-la com 
a partida del capítol 2 i no del 4 i a l’inversa. D’altre banda, es traspassen 3.400 € 
del capítol d’ordinari de la regidoria de seguretat ciutadana al capítol d’inversions, 
per tal d’adquirir un vehicle de segona mà destinat a funcions de vigilància 
especials. 
Per CiU el Sr. Agustí Sampere, intervé tot dient que aquests no son els nostres 
pressupostos  i encara que ens varem esforçar per incorporar-hi millores mai es 
van tenir en consideració. Així encara  i un cop revisades les dades com que es 
tracte d’una qüestió purament tècnica, no serà el nostre grup qui hi posarà traves, 
el nostre vot serà l’abstenció. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       ONZE          (11) dels regidors del PSC 
 Vots en contra:   DOS            ( 2)  dels regidors de l’Altraveu           
 Abstencions:      SIS              ( 6) dels regidors de CiU i PP 

 
6.- MODIFICACIÓ DE L’ARTICLE 19 DE L’ORDENANÇA DE CIVISME 
ATÈS  que aquesta  Ordenança  s’ha aprovà pel Ple en data 17 de juliol de 2012,  
amb  l’objectiu  primordial  de  dotar-nos  d’un  instrument vàlid i actualitzat que, 
sens dubte, permet avançar en direcció de fer que la nostra ciutat sigui, de manera 
gradual, més amable, acollidora i sostenible, per viure-hi i conviure-hi, on el diàleg, 



la tolerància i el respecte formin part del nostre comportament quotidià. Va nèixer 
amb la voluntat  manifesta  de  promocionar  els  valors  d’adhesió  i  de  
solidaritat,  amb  especial  cura vers aquelles persones que tenen major dificultat 
d’accessibilitat i d’inserció social i, alhora, garantir els drets i deures de la 
ciutadania, respectant els principis bàsics d’igualtat i de no-discriminació.  
Vist que en el transcurs de la seva aplicació, s’evidencia que la regulació que afecta 
a les activitats publicitàries   en els espais públics, és millorable, d’aquí la motivació 
de la present modificació que afecta a l’article 19 de l’Ordenança. 
ATÈS que les modificacions de les ordenances i reglaments han de seguir el mateix 
tràmit que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les 
Bases de Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat 
per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel 
que respecte l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
LAjuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de l’article 19 de l’ Ordenança per a 
la convivència i el civisme, amb una disposició transitòria que s’hi relaciona. Aquest 
text quedarà redactat de la forma següent:  
“Article 19.- Activitats publicitàries.  

1. General: 
1. S’entén per publicitat tota acció encaminada a difondre entre el públic 
qualsevol tipus d’informació de productes o serveis, amb la finalitat de promoure’n 
el consum o contractació.  

• Publicitat de l’administració pública. 
• Publicitat d’entitats sense ànim de lucre i col·lectius inscrits al 

Registre Municipal d’Entitats i Grups Estables. 
• Publicitat d’altres entitats, ens públics o col·lectius sense ànim de 

lucre no inscrits al registre (escoles, altres...) 
• Publicitat comercial (realitzada per empreses) 

I com a propaganda les accions de partits polítics i altres col·lectius o plataformes 
per a difondre els seus ideals. 

b) Les condicions a les quals s’han de sotmetre les activitats publicitàries 
comercials emplaçades dins el terme municipal de Castellar del Vallès 
queden regulades en aquesta Ordenança.  

c) Aquesta ordenança no regula els rètols d’establiments comercials o 
industrials, ni les accions dutes a terme durant les campanyes electorals. 

d) La  col·locació  de  tanques publicitàries, cartelleres, pantalles informatives  
pancartes,  banderoles, plafons, plafons de peu, cartells, adhesius  o  
qualsevol  altra  forma  de comunicació,  amb  fins  publicitaris  o  no,  
haurà  d’efectuar-se  únicament  en  els  llocs expressament autoritzats per 
l’ajuntament. En  cap cas  es podran ocultar  els  elements  arquitectònics  
amb  interès  significatiu  per  la  ciutat ni produir limitació i/o confusió amb 
els senyals i cartells indicatius de trànsit i circulació.  

e) Quan  l’element publicitari  s’instal·li  en  un  bé  privat,  però  volant  sobre  
la  via pública,  serà  necessària  a  més del  permís  de  la  persona  titular  
de  l’esmentat  bé, l’autorització  de l’ajuntament  

f) L’Ajuntament,  en  els  casos  recollits  en  els  apartats  anteriors,  podrà  
adoptar  la  mesura cautelar  de  retirada  dels  elements  de  propaganda  o  
publicitat  quan  es  realitzi  sense l’autorització  municipal  corresponent,   
amb  càrrec  a  la persona responsable, directa o subsidiària, i sens perjudici 
de la imposició de les sancions corresponents. 

g) L’Ajuntament,  de  forma  subsidiària,  podrà  retirar  o  reparar  els  danys  
efectuats  per  la col·locació d’una pancarta, cartell i/o qualsevol altra forma 
de propaganda i/o publicitat en un bé  privat,  sempre  que  ofereixi  o  
pugui  oferir  perill  a  la  via  pública  o  a  la  seguretat  de  la ciutadania, 
amb càrrec a la persona responsable, directa o subsidiària, i sens perjudici 
de la imposició de les sancions corresponents.  



h) Es  considerarà  responsable  directa  de  la  infracció  la  persona,  física  o  
jurídica,  que promogui  la  contractació  o  la  difusió  del  missatge  (entitat  
anunciant), considerant-ne responsable subsidiària la persona autora 
material dels fets.  

i) Estan prohibides les projeccions, pintades i efectes visuals de qualsevol tipus 
sobre els elements del paisatge urbà, llevat en els casos expressament 
autoritzats. 

2. Modalitats publicitàries a la via pública 
• Tanques publicitàries, cartelleres i pantalles informatives 
• Pancartes 
• Banderoles, plafons i plafons de peu 
• Cartells i adhesius 
• Publicitat en vehicles 
• Repartiment de publicitat  
• Publicitat acústica 
• Altres  

3. Tanques publicitàries, cartelleres i pantalles informatives. 
a) S’entén per tanca publicitària, cartellera o pantalla informativa, als efectes 

d’aquesta Ordenança, el suport estructural fix, de figura regular i 
mides normalitzades, dotat d’un marc, que es destina a la transmissió de 
missatges publicitaris mitjançant la col·locació de cartells o imatges 
de contingut variable en el temps. 

b) La instal·lació de tanques publicitàries, cartelleres i pantalles informatives 
requerirà de la sol·licitud de llicència d’instal·lació de tanques publicitàries i 
de la respectiva llicència urbanística. 

c) La instal·lació de tanques publicitàries en terrenys de titularitat pública es  
sotmetran a concurs públic.  

d) En cas de situar-se dins de zones d’afectació de vies o serveis, caldrà 
autorització de l’administració competent. 

e) S’autoritzarà la instal·lació de tanques publicitàries, quan compleixin les 
següents condicions: 

• Estar situada al costat d’una carretera  
• en sol urbà  
• en una parcel·la superior a 1000 m²  
• i a una distància mínima de separació entre elles de 100 m. 

(distància en el sentit de circulació) 
f) Cada tanca podrà disposar de dues cares útils. 
g) Els titulars de les llicències tenen l’obligació de mantenir les instal·lacions i 

suports en bon estat de conservació. 
h) Els titulars dels elements publicitaris han de disposar d’una pòlissa 

d’assegurances de responsabilitat civil que cobreixi els possibles danys 
derivats de la col·locació i explotació dels elements i suports. 

i) L’Ajuntament podrà exigir la utilització de materials i sistemes constructius 
determinats per tal de conservar o establir un caire arquitectònic o 
urbanístic específic.  

j) L’ajuntament podrà ordenar la retirada de la instal·lació o activitat 
publicitària, quan aquesta esdevingui incompatible amb l’execució d’obres 
públiques o per raons de seguretat, sense que això generi dret a 
indemnització. 

k) Es considerarà un suport publicitari, aquella tanca o grup de tanques que 
en sentit horitzontal, inclòs el marc, no superi els 8,30 m, i l’altura els 
5,30 m. En cap cas s’admetrà la superposició vertical de més de dues 
tanques. 

l) Les llicències de tanques, cartelleres i pantalles informatives en sòl 
privat tindran una vigència de 5 anys. Passat aquest termini s’haurà 
de procedir a la sol·licitud d’una nova llicència o a la seva retirada.  

4. Pancartes 



a) S’entén per pancarta el cartell de tela, plàstic o lona impresa, de forma 
allargada, sostingut generalment entre dos punts de fixació, que anuncia un 
esdeveniment. 

b) Per a la col·locació d’una pancarta s’haurà de demanar autorització per escrit 
a l’Ajuntament amb una antelació mínima de quinze dies naturals abans de 
la data de instal·lació. El silenci de l’administració davant la sol·licitud 
s’entendrà negatiu. 

c) L’Ajuntament podrà autoritzar, a sol·licitud d’associacions, ens públics o  
entitats legalment reconegudes en el Registre Municipal d’Entitats, la 
col·locació de pancartes relacionades amb activitats i esdeveniments de 
caràcter puntual d’interès públic. Les entitats autoritzades s’han de 
comprometre a retirar  aquests elements en un termini de tres dies, 
comptats des de l’acabament  de l’activitat o esdeveniment, excepte quan es 
renovi motivadament i per raons justificades el termini abans de la seva 
caducitat, fet que només podrà produir una vegada.  

d) En el cas que la retirada dels elements no es produeixi en el termini indicat, 
els serveis municipals podran retirar els elements de forma subsidiària i les 
despeses d’aquests treballs aniran a càrrec del sol·licitant o responsable de 
la campanya. 

e) Només podran penjar pancartes les entitats autoritzades en els llocs 
habilitats amb aquesta finalitat, o bé en el mateix lloc de l’acte o 
esdeveniment el dia de la seva realització. 

f) No es permet instal·lar o retirar els elements publicitaris recolzant escales 
als fanals, semàfors, entre altres. Caldrà utilitzar camions amb cistella, o 
escales de tisora, complint sempre les mesures de seguretat pertinents, 
descrites en la PRL 31/95  

g) Quan les pancartes s’instal·lin per damunt d’una calçada, s’hauran de penjar 
a una alçada mínima de 4.80 m per tal de respectar el gàlib màxim dels 
vehicles establert al Reglament General de Circulació. 

h) Les pancartes hauran de tenir la mida adequada per l’espai on es volen 
penjar, de manera que el sistema de subjecció sigui suficient per a suportar 
l’acció del vent i hauran de disposar dels ullets necessaris per a la seva 
correcta col·locació. 

i) Les pancartes podran estar instal·lades a la via pública un període màxim de 
dues setmanes prèvies a la celebració de l’acte que promocionen i durant la 
seva realització.  

j) En el cas que coincideixin diverses sol·licituds per a un període o per a un 
lloc concrets, les pancartes s’autoritzaran d’acord amb els criteris següents, 
sense que cap d’ells prevalgui especialment per davant d’un altre: 

- peticions efectuades en el termini correcte, per data de sol·licitud 
- tindran preferència les entitats sense ànim de lucre inscrites en el 

Registre Municipal d’Entitats.  
- proximitat de la data de celebració de l’esdeveniment publicitat 
- En el cas que s’hagin demanat dues pancartes pel mateix acte, es 

podrà reduir la petició a una si hi ha manca d’espai disponible. 
k) Les pancartes no podran ser de caràcter comercial, tot i que podran contenir 

la imatge, el logotip o el missatge de l’empresa o empreses patrocinadores 
de l’acte. 

5. Banderoles, plafons i plafons de peu 
a) S’entén per banderola el cartell de plàstic o de tela destinat a ser suspès 

verticalment i subjectat per la seva part superior a un pal vertical o fanal 
amb els seus extrems inferiors lliures.  

b) S’entén com a plafó, el panell rígid que serveix de suport per enganxar 
cartells i subjectar-los a elements verticals de la via pública.  

c) S’entén per plafó de peu el panell rígid acoblat a una estructura que servei 
de suport per enganxar cartells, que no es subjecta en cap element de 
mobiliari urbà.   



d) Per a la col·locació de banderoles, plafons i plafons de peu s’haurà de 
demanar autorització per escrit a l’Ajuntament amb una antelació mínima de 
quinze dies naturals abans de la data de col·locació. El silenci de 
l’administració davant la sol·licitud s’entendrà negatiu. 

e) La publicitat comercial en banderoles plafons i plafons de peu, està subjecte 
al pagament de la taxa corresponent. 

f) Només podran penjar banderoles a la via pública les persones o empreses 
autoritzades i les podran col·locar únicament en els fanals que determini 
l’Ajuntament i de manera que el cartell quedi a una alçada superior als 4 m.  

g) Només es podran penjar banderoles, plafons o plafons de peu en els punts 
autoritzats, que seran aprovats per Decret. 

h) No està permès instal·lar o retirar els elements publicitaris recolzant escales 
als fanals, semàfors, entre altres. Caldrà utilitzar camions amb cistella, o 
escales de tisora, complint sempre les mesures de seguretat pertinents, 
descrites en la PRL 31/95  

i) Les banderoles, plafons i plafons de peu s’hauran de retirar de la via pública 
en els tres dies hàbils posteriors a la data de l’acte que anuncien, o a la data 
final autoritzada. 

j) En el cas que la retirada dels elements no es produeixi en el termini indicat, 
els serveis municipals podran retirar els elements de forma subsidiària i les 
despeses d’aquests treballs aniran a càrrec del sol·licitant o responsable de 
la campanya. 

k) En el cas que coincideixin moltes sol·licituds per a un període o per a un lloc 
concrets, s’autoritzaran d’acord amb els criteris següents, sense que cap 
d’ells prevalgui especialment per davant d’un altre- 

6. Cartells i adhesius 
a) S’entén per cartell el full manuscrit o imprès col·locat en un lloc visible per a 

fer avinent alguna cosa al públic o amb fins publicitaris. 
b) S’entén per adhesiu el cartell o etiqueta impresa autoadhesiva. 
c) L’ajuntament disposa de plafons i tòtems situats a la via pública, destinats a 

les entitats sense ànim de lucre per difondre els seus actes i activitats per 
mitjà de petits cartells. No cal demanar autorització prèvia. 

d) En cas de cartells i adhesius en locals comercials, caldrà el vist i plau del 
titular de l’activitat i aquests hauran d’estar col·locats per l’interior del local i 
en un element transparent dins del tancament de l’obertura de façana, sigui 
porta, aparador, tancament fix o mòbil. 

e) En cap cas es permet la col·locació de cartells i adhesius a les façanes dels 
immobles, persianes, intèrfons, portes i altres elements de la via pública 
com contenidors, fanals, papereres, marquesines, etc. 

f) No es permet col·locar  cartells  damunt  d’altres  anuncis  d’esdeveniments  
que  encara  no  hagin finalitzat. 

7. Publicitat en vehicles 
a) S’entén per publicitat en vehicles tots aquells rètols col·locats a l’interior o 

exterior del vehicle amb fins publicitaris. 
b) Només es permet la col·locació de publicitat a l’interior dels vehicles en el 

cas de la venda del mateix vehicle, sempre que sigui realitzada pel seu 
propietari.  

c) En el cas de publicitar altres elements, es consideraran responsables de  la  
infracció  el titular del vehicle i l’empresa anunciadora. 

d) No es permet col·locar fulletons als parabrises dels vehicles. Serà  
responsable de  la  infracció  l’entitat o empresa anunciadora. 

e) Es permet la instal·lació de publicitat a busos i taxis sempre i quan no 
suposin un risc a tercers i no puguin afectar a la visibilitat del vehicle 

8. Repartiment de publicitat 
a) S’entén per repartiment de publicitat la distribució de fulletons, catàlegs i 

altres publicacions. 



b) La publicitat serà dipositada a l’interior de les bústies i/o en aquells espais 
que els veïns o les comunitats de propietaris hagin disposat per a la seva 
col·locació. Es prohibeix expressament deixar la publicitat al terra dels 
vestíbuls de les vivendes. 

c) Entenent que la bústia és un bé privat, les empreses distribuïdores de 
material publicitari hauran d’abstenir-se de dipositar publicitat en aquelles 
bústies, els propietaris de les quals indiquin expressament la voluntat de no 
rebre’n.  

d) Es prohibeix escampar i llençar tota mena de fulls volants i materials similars 
a la via pública.  

e) Els serveis municipals procediran a netejar la part de l’espai urbà que s’hagi 
vist afectada per la distribució o la dispersió de fulls volants i imputarà a 
llurs responsables el cost corresponent als serveis prestats, sense perjudici 
de la imposició de les sancions que corresponguin. 

9. Publicitat acústica 
a) La publicitat sonora o acústica requerirà d’autorització municipal. 
10. Tràmits 
a) Autorització de campanya publicitària en el domini públic: Instància 

adreçada a l’Ajuntament amb una antelació mínima de quinze dies naturals 
abans de la data de col·locació, indicant:  

• dades del sol·licitant  
• motiu i tipus de campanya 
• proposta de data de muntatge i de desmuntatge 
• Ubicacions 
• Justificant de pagament de taxa corresponent si s’escau 

El silenci de l’administració davant la sol·licitud s’entendrà negatiu 
b) Llicència d’instal·lació de tanques publicitàries en sòl privat. Sol·licitud 

aportant: 
• Dades del sol·licitant 
• Projecte d’instal·lació de la tanca 
• Autorització del propietari del solar on es vol instal·lar 
• Sol·licitud de llicència urbanística 
• Justificant de pagament de taxa corresponent 
• Assegurança de responsabilitat civil 

11. Altres 
Disposició transitòria 
1. Les instal·lacions publicitàries existents que no tinguessin l’oportuna llicència 

i siguin manifestament il·legalitzables hauran d’esser retirades en el termini 
màxim de 6 mesos, comptats des de la data d’entrada en vigor de la present 
modificació de l’ordenança de civisme, amb càrrec al promotor, previ 
requeriment formal en els casos legalment procedents. 

2. Les tanques publicitàries amb llicència a l’entrada en vigor d’aquesta 
ordenança, tindran una vigència màxima de 3 anys. Exhaurit el termini 
podran renovar la llicència, amb la respectiva sol·licitud, o del contrari 
s’haurà de retirar la tanca. 

3. Quan es tracti de suports publicitaris en el domini públic que no tinguin cap 
identificació, es considerarà a tots els efectes com una instal·lació anònima i, 
per tant, sense titular. L’Ajuntament en aquest cas les pot retirar 
immediatament sense necessitar fer cap més tràmit.  

SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies 
hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la 
Província, i tauler d’edictes municipal, als efectes de que qualsevol interessats 
pugui examinar l’expedient i/o presentar reclamacions o suggeriments. En el cas 
que no es presentes cap al·legació o reclamació l’acord inicial adoptat per 
l’Ajuntament en ple esdevindria definitiu a tots els efectes. 
 
INTERVENCIONS 



El Sr. Pepe González, PSC, defensa la proposta dient que l’ordenança de  civisme 
és d’aprovació recent, l’any 2012, i en condicions normals no tindria necessitat de 
modificacions . Però la modificació de l’article 19 que proposem ens ha vingut 
d’alguna manera imposada. Algunes actuacions d’empreses de publicitat, aprofitat 
una certa situació de a-legalitat ens ha obligat a repensar de forma especial el tema 
de tanques publicitaris i altres elements de publicitat comercial. 
En la resta del contingut de l’article 19 de l’ordenança ens hem limitar a reordenar 
el seu contingut , sense introduir canvis significatius.  
Després d’analitzar la situació de totes les tanques existents al municipi, hem 
comprovat que la majoria, tant les que estan en sol privat com en sol públic, no 
tenien llicencia ni autorització i aquesta situació es tenia que normalitzar. 
La modificació que porten a votació: 

- Defineix el concepte de tanca, cartellera o pantalla informativa (també 
defineix els elements de propaganda) 

- Estableix les condicions, amb un criteri restrictiu, per la seva instal·lació  
tant en sol privat com públic. 

- Es contempla la problemàtica de l’afectació de vies i serveis. 
- S’estableixen les característiques tècniques: nombre, materials, dimensions 

etc. 
- S’estableix igualment la durada de la llicencia. 
- Finalment s’estableix una etapa transitòria de 6 mesos per la regularització 

de la situació actual, en el casos que siguin regularitzables. 
En paral·lel s’ha iniciat un procés de converses amb les empreses afectades per tal 
d’establir el procediment d’ordenació, preferiblement acordat.  
El que plantegem, en definitiva, més que la supressió total de la publicitat, és 
l’ordenació, la regulació d’una activitat quasi clandestina, amb criteris restrictius i 
de defensa del paisatge urbá i si bé no és l’objectiu, aconseguir algun petit ingrés 
per la caixa municipal.   
Amb el tex de l’ordenança modificada, els senyors regidors han rebut un annex 
amb un plano de Castellar,  amb els punts que es podrà realitzar publicitat i 
propaganda. 
Aquest plano és de caràcter informatiu i no forma part de l’aprovació d’avui.  
Per fer-ho de forma més flexible la aprovació i les seves modificacions es faran per 
decret.  
En aquest punt s’incorpora la regidora Sra. Soraya Rodríguez  
Per CiU intervé el Sr. Agustí Sampere.  Aquesta si que és una ordenança que ens 
la considerem nostra, hi varem participar i va existir la sensibilitat de recollir els 
nostres suggeriments. En primer lloc remarcar que  en l’actual redactat d’aquest 
article es fa molt més entenedor, recull la majoria dels nostres suggeriments  sobre 
el silenci administratiu, la potestat d’emprendre mesures d’ofici en aquells casos 
que no es retiri la publicitat, etc.. 
També hi veiem reflectits ens nostres neguits sobre el punt i) apartat 1) on deia 
que els espais de la plaça major, mercat, mirador  i plaça calisso, es consideren  
emplaçaments especialment protegits i nomes es podran instal·lar elements 
publicitaris els dies   de celebració de l’activitat,  doncs s’ha retirat integrament , 
haguéssim preferit un major aprofundiment en el mateix i contemplar altres 
propostes abans que eliminar aquest punt,  tot i això el nostre vot serà favorable. 
El Sr. Dani Sagrera,  per l’Altraveu, intervé tot dient que d’entrada el conjunt 
d’aquesta ordenança ja va ser votat en contra per el grup de lʼAltraveu, també 
votarem en contra de la modificació perquè deixa l’article 19 amb unes llacunes i 
interpretacions totalment subjectives que fan que aquest article, igual que el 
conjunt de la ordenança sigui una eina perfecta per govern reaccionaris. 
En el punt 1-e) parlant de les pancartes diu “en cap cas podran ocultar els elements 
arquitectònics significatius per la ciutat.”.  Què vol dir significatiu, és un terme 
totalment subjectiu per que ho contempli una ordenança, en tot cas ens hauríem de 
remetre a un inventari fet per la diputació o a un catàleg que estigués ja acabat. 



però el terme interès significatiu ens sembla poc concret per una ordenança i molt 
obert a males interpretacions segons els interessos de cadascú. 
El punt 1-f) deixa la porta oberta a poder prohibir, reglament en ma, moltes de les 
estelades i alguna bandera dels bàndol nacional, que onegen fa dies en el nostre 
municipi. Seria una llàstima que gràcies a aquest reglament no es permetés a la 
gent expressar lliurement a casa seva els seus sentiments o la seva opinió, fins i tot 
penjant la bandera amb la que l’exèrcit nacional van arribar al nostre poble. 
En el punt 4-b) que fa referència a les pancartes i al permís demanat per penjar-les 
conclou dient “ El silenci de l’administració davant la sol·licitud s’entendrà com a 
negatiu” ens sembla escandalós, sobretot tenint en conte que aquest Ajuntament 
sol trigar a respondre aquest tipus d’autoritzacions. Al no posar un temps de límit 
per considerar quan és silenci  administratiu dona peu a donar el permís el dia 
abans de l’acte, com ja ha passat vegades, i rebentar tota la publicitat d’un acte en 
concret i al mateix temps no haver dit pas que no es podia penjar la pancarta. 
Aquest punt ho està mal pensat o està molt ben pensat, això depèn del objectiu en 
que ha estat redactat. 
Ens ha cridat l’atenció que en el punt 4-d) faci referència a ”els serveis municipals 
podran retirar els elements de forma subsidiària i les despeses d’aquets treballs 
aniran a càrrec del sol·licitant o responsable de la campanya” perquè a la placeta 
de Can Serrador vam demanar el cost de les obres i dins els costos no sʼha inclos 
les despeses dels treballs dels serveis municipals i aquí si que s’inclouen per cobrar-
los perquè evidentment la feina dels treballadors municipals te un cost. Ens ha 
cridat l’atenció perquè quan us interessa el comptabilitzeu i quan no us interessa 
no. 
4-e) Esmenta que només es podran penjar pancartes en els llocs habilitats amb 
aquesta finalitat” No hem sabut trobar quins llocs son els habilitats amb aquesta 
finalitat per tan es 
totalment subjectiu. Tot i així és un greuge comparatiu amb les èpoques de 
campanya electoral que les pancartes es poden penjar amb molta més llibertat, 
reafirmant així un sistema democràtic que insta a la reflexió i a la participació 
política només cada quatre anys fet en el que no hi estem d’acord. 
4f) i 5h) son surrealistes: “ no es permet instal·lar o retirar els elements publicitaris 
recolzant escales als fanals, semàfors, entre d’altres” Primer :Quins altres? i segon, 
estem obligant a les entitats a llogar una cistella per cinc minuts de penjar una 
pancarta i tornant-la a llogar al cap d’una setmana per treure-la. Ens sembla 
indignant aquest punt que pràcticament prohibeix penjar pancartes, banderoles o 
plafons. Només ho pots penjar si tens la pasta suficient per llogar una cistella. Amb 
l’escala que tota la vida han anat els partits polítics, ara no es pot fer. Ara que 
vosaltres ja teniu prous diners per subcontractar empreses que us pengin els 
cartells cada quatre anys, feu ordenances per dificultar als que no tenen aquets 
diners per fer arribar el seu missatge o activitats durant la resta de l’any. 
Sincerament, hi ha punts de l’article 19 que son inacceptables i indignants i 
votarem en contra de com ha quedat 
Pel PP el Sr. Victor Martos,  diu que en relació  aquesta modificació el nostre grup 
vol agrair l’esforç fet en el seu dia per la construcció d’aquesta normativa, i dir que 
tota i adaptació ens semblarà positiva. Agrair al senyor González les explicacions i 
la disposició a les esmenes i aprofitem aquest punt per demanar la publicació en la 
web d’aquesta ordenança en llengua castellana. 
S’obre un torn de replica amb el Sr. Pepe González,  PSC, diu que la voluntat ha 
estat donar un caràcter mes restrictiu al tema de la publicitat en la carretera.     
Tal com se’ns ha informat pel Secretari que en un cas d’ocupació de via pública el 
silenci no potser en positiu, ha de ser en negatiu. Ha volgut fer una reglamentació 
per regular  les activitats publicitàries a l’espai públic , el text estableix les 
condicions en què es pot exercir aquesta tasca segons les diferents modalitats 
publicitàries; tanques publicitàries, cartelleres i pantalles informatives, pancartes , 
banderoles, plafons, cartells i adhesius, publicitat en vehicles, repartiment de 
publicitat, publicitat acústica i altres formes de publicitat. 



El Sr. Dani Sagrera,  per l’Altraveu , diu que hi ha molts aspectes que son 
incoherents en aquesta ordenança.   
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DIVUIT        (18) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS            ( 2)  dels regidors de l’Altraveu           
 Abstencions:      CAP             ( 0)  

 
7.- ORDENANÇA DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA 
VISTA la Carta Europea de Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat, reconeix el 
dret de tothom “a la ciutat”, entesa com a espai de participació democràtica i lloc 
de convivència i de realització humana; i, en particular, afirma el dret a la 
participació política, el dret d’associació, de reunió i de manifestació, i dret a la 
informació, sense discriminació de cap tipus. La Carta configura igualment l’eficàcia 
dels serveis públics municipals i el principi de transparència com a drets ciutadans, 
que cal respectar i garantir.  
ATESA La societat actual pressiona, i cada cop més, cap a un procés 
d’individualització. Sense comptar amb la ciutadania i la comunitat és impossible 
arribar a aconseguir la inclusió social. El món s’ha tornat cada vegada més complex 
i exigent, i en canvi enlloc de fer-hi front sumant esforços cada vegada ens 
carreguem d’inassolibles responsabilitats individuals. Coses com buscar habitatge, 
la política respecte la dona o la immigració per posar algun exemple, no són un 
problema d’un equip de govern, són un tema de tothom. 
ATÈS que la participació ens fa membres d’una comunitat perquè involucra en els 
assumptes públics i ens permet dialogar amb aquelles altres que tenen i gestionen 
altres recursos, altres visions, altres interessos. És així com es crea comunitat, 
generant espais de relació i reconeixent-nos els uns als altres. Comunitat no és 
harmonia en igualtat, sinó diversitat i conflicte constructiu. Així es poden construir 
societats que inclouen a tothom. 
ATESA la participació ens permet construir respostes col·lectives a problemes 
col·lectius. Fent comunitat i creant espais d’acció col·lectiva es reforcen els recursos 
individuals i col·lectius. 
En aquest sentit un dels pilars bàsics de la participació és la ciutadania en general, 
però en especial aquella ciutadania que està organitzada, les entitats que formen 
una comunitat importantíssima i molt dinàmica a Castellar del Vallès. 
ATÈS que la present ordenança municipal sobre participació ciutadana pretén el 
desenvolupament d’aquest dret a Castellar del Vallès des d’un punt de vista integral 
i revela el compromís de l’ajuntament davant els ciutadans i ciutadanes per 
fomentar la participació democràtica i la transparència en els assumptes públics 
locals, d’acord amb l’ordenament constitucional i conforme als principis que inspiren 
la Carta Europea de Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat.  
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les 
Bases de Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat 
per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel 
que respecte l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar inicialment l’ORDENANÇA DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA, 
segons el redactat que s’adjunta a la proposta. 
SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies 
hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la 
Província, i tauler d’edictes municipal, als efectes de que qualsevol interessats 
pugui examinar l’expedient i/o presentar reclamacions o suggeriments. En el cas 
que no es presentes cap al·legació o reclamació l’acord inicial adoptat per 
l’Ajuntament en ple esdevindria definitiu a tots els efectes. 
TERCER.- Aprovar que amb  l’entrada  en  vigor  d’aquest Reglament quedarà  
derogat el Reglament de Participació de l’any 1992. 



 
INTERVENCIONS 
El Sr. Dani Perez,  PSC, presenta la proposta. 
Avui portem a aprovació del ple la proposta de modificació de la ordenança de 
participació ciutadana. 
Abans de començar la meva exposició m’agradaria donar les gràcies a tot l’equip 
tècnic de la casa que ha estat treballant aquests mesos en la configuració de la 
nova ordenança, de forma molt especial a l’equip de presidència i organització que 
han estat dirigint tot el procés. 
Per altre banda, a tots els ciutadans i ciutadanes que han participat en el procés 
d’elaboració de la ordenança fent aportacions al debat i aportant la seva visió sobre 
el que ha de ser participar de la vida al nostre municipi. 
També vull agrair la predisposició dels grups municipals de CiU i del PP en la feina 
realitzada i en les aportacions que han realitzat sempre amb la voluntat de trobar 
un consens i de millorar les diferents fórmules de participació ciutadana. 
Per últim un agraïment especial als regidors de l’equip de govern pel seu 
assessorament i suport. De forma molt especial al Pepe González que m’ha 
acompanyat durant tot el procés fent de mestre, de guia i de recolzament. 
La participació ciutadana no és un fet aïllat al nostre municipi, des de la constitució 
dels ajuntaments democràtics,  els diferents governs han fet  de la participació un 
element important en el procés de presa de decisions municipals. D’aquesta 
manera l’ any 1991 es va aprovar la primera ordenança de participació ciutadana 
de l’Ajuntament de Castellar que ha estat vigent fins avui, si resulta aprovada la 
proposta que presentem a votació.   
Però no només l’aprovació d’una ordenança ha estat l’acció que s’ha desenvolupat 
per fomentar la participació ciutadana, experiències com l’elaboració del Projecte 
Educatiu de Ciutat, la elaboració del Pla Estratègic, el desenvolupament dels 
pressupostos participatius o la fira d’entitats, per citar només alguns, mostren la 
voluntat dels diferents governs municipals al llarg de la democràcia per garantir la 
participació ciutadana en el disseny de les polítiques elaborades pel consistori. 
Un mandat del ple municipal, proposat pel grup de l’Altraveu i aprovat per 
unanimitat, va establir el passat mes de febrer de 2012 que la modificació del text 
de la ordenança s’havia de realitzar mitjançant un procés participatiu obert a tota la 
ciutadania amb l’objectiu principal de modificar i actualitzar el text vigent. 
Crec que és important que tothom tingui en compte aquest fet, l’acord pres al ple 
exigia la modificació de la ordenança i no la elaboració d’un pla o d’un reglament. 
Val la pena que això quedi clar per entendre el posicionament de cadascú. 
A partir d’aquest moment des de la Regidoria de Participació, amb l’objectiu 
d’aconseguir la modificació de la ordenança de participació ciutadana amb la 
incorporació de la resta de documents administratius que tenen a veure amb la 
participació al nostre municipi, agafant com a base el document marc elaborat per 
la Diputació de Barcelona i tenint en compte la necessitat de crear un procés 
participatiu amb debat ciutadà, s’han constituït diferents comissions que han 
treballat en la elaboració del document: 
La comissió política que ha estat formada pels representants dels grups municipals 
que han volgut participar en el procés. Aquesta ha tingut l’encàrrec de liderar el 
procés i de establir la metodologia i  el disseny del procés participatiu així com al 
elaboració final del document. 
La comissió redactora que ha estat formada per tècnics municipals, amb 
l’assessorament de la Oficina de Participació de la Diputació de Barcelona i de la 
Direcció General d’Acció Cívica i Comunitària de la Generalitat. Aquesta ha tingut 
l’encàrrec de redactar l’esborrany i adaptar al text totes les propostes que s’han 
anat realitzant des de les diferents comissions. 
La comissió ciutadana que ha estat formada per representants d’associacions, de 
grups de persones, ciutadans a títol individual. 
El procés de participació s’ha realitzant en tres fases diferenciades: 



Una primera fase informativa en la que s’explicava l’objectiu, el funcionament per 
comissions i s’habilitava un espai web per tal d’accedir a tots els materials i poder 
fer aportacions. En aquesta fase es va obrir una enquesta a tots els interessats per 
definir el funcionament de la següent fase que seria de debat. 
La fase de debat, complint els resultats e¡obtinguts a les respostes de les enquestes 
es va realitzar en 5 sessions de 2 hores cadascuna, el debat es va realitzar per 
capítols diferenciats, i en sessions plenàries sense necessitat de fer subcomissions. 
D’aquesta fase de debat han sorgit 84 aportacions realitzades a les sessions i a la 
bústia web, de les quals 43 s’han incorporat al text, 6 han estat acceptades 
parcialment 28 no requerien modificacions del text (aquestes eren aclariments de 
dubtes o de conceptes) i 7 s’han desestimat. Tal i com es va comprometre la 
comissió redactora i la comissió política a totes les aportacions desestimades s’ha 
motivat el per que de la desestimació. 
La tercera fase, la de retorn va servir per facilitar als ciutadans i representants 
d’associacions un informe amb totes les modificacions de l’articulat, per presentar 
el la proposta de preàmbul i  per presentar un document comparatiu entre el 
redactat de l’esborrany creat per la comissió redactora i el redactat final del text. 
La ultima fase del procés de modificació comença avui i acabarà amb la aprovació 
definitiva de la ordenança. 
D’aquesta manera la nova ordenança s’estructura en cinc grans capítols, que fan 
referència als drets de participació de la ciutadania, a l’organització municipal (pel 
que fa als sistemes d’informació i comunicació i audiència pública), a les 
associacions i grups estables de persones, als òrgans de participació i al foment de 
les metodologies participatives. 
Però quin és el contingut i quins son els canvis més significatius de la ordenança? 
Primer l’objectiu. 
La nova ordenança municipal sobre participació ciutadana pretén el 
desenvolupament del dret de participació des d’un punt de vista integral i revela el 
compromís de l’ajuntament davant els ciutadans i ciutadanes per fomentar la 
participació democràtica i la transparència en els assumptes públics locals, d’acord 
amb les normes reguladores de rang superior.  
Aquest compromís te la voluntat de crear i consolidar un sistema de participació 
adequat a la democràcia local de proximitat que reforci el dret  reconegut a l’article 
8 de l’Estatut d’autonomia de Catalunya i a l’article 23 de la Constitució referent a 
la participació dels ciutadans i ciutadanes en els assumptes públics. 
Segon: les fórmules. 
Les fórmules de participar de la vida pública d’un municipi passen per  donar 
oportunitats i facilitar que els ciutadans i ciutadanes puguin aportar la seva visió i el 
seu punt de vista en els espais de decisió públics. 
Una de les novetats te a veure amb el dret dels ciutadans i de les associacions i 
grups estables a  participar en les sessions plenàries és una de les novetats 
establint tres modalitats: La primera intervenir un cop finalitzats tots els punts de 
l’ordre del dia de les sessions ordinàries del Ple Municipal, la segona intervenir en el 
debat d’un punt de l’ordre del dia i la tercera  sent promotor d’una iniciativa 
ciutadana. 
Per altre banda, també es regulen altres drets, com el dret a iniciativa ciutadana, 
que permet que qualsevol persona pugui promoure accions i activitats municipals 
(sempre que no facin referència a aspectes en matèria tributària). D’acord amb la 
normativa legal serà necessari la signatura d’un 10% de les persones 
empadronades al municipi amb dret a sufragi actiu 
Una altra de les novetats més significatives de la ordenança és el compromís del 
consistori i de l’equip de govern de convocar anualment una audiència pública 
prèvia a l’aprovació del pressupost municipal i les ordenances fiscals, amb l’objectiu 
de presentar-ne els continguts i  recollir propostes de la ciutadania. 
Tercer, la realitat 
Tots podem estar d’acord que un dels pilars bàsics de la participació és la 
ciutadania en general, però en especial aquella ciutadania que està organitzada, les 



associacions i els grups estables formen una comunitat importantíssima i molt 
dinàmica a la nostra vila. 
Per aquest motiu, la nova ordenança recull una regulació àmplia sobre l’àmbit 
associatiu, establint mecanismes de constitució i de inscripció d’associacions i 
grups,  estableix el funcionament i el règim dels òrgans de participació, incorporant 
el Reglament Marc a la ordenança  i fixa  aspectes com el suport municipal a 
l’activitat de les associacions o grups estables de persones, tant pel que fa als ajuts 
econòmics com a la utilització d’infraestructures municipals. 
Per últim, nous horitzons 
Aquesta ordenança no està tancada a noves formules de participació més enllà 
d’aquelles que s’han dut a terme fins ara i estableix nous models  com ara els 
col·laboradors o els participants lliures i a més recull, segons la proposta de llei 
actual, la figura del voluntariat com una forma més de participació ciutadana. 
Per altre banda, es preveu l’estudi de la creació d’un òrgan de participació que 
tingui per objecte definir la metodologia, el desenvolupament i el seguiment dels 
processos participatius que es duguin a terme al municipi.  
A més, també s’inclou el compromís que les modificacions substancials del text 
hagin de passar per un procés de debat ciutadà similar al que s’ha dut a terme 
recentment. 
Per anar acabant, 
Crec que la ordenança fa un pas endavant en aquest sentit dotant de  múltiples 
possibilitats de participació a la ciutadania com a garantirà d’una millora de la 
qualitat de vida del municipi, i dona un protagonisme especial a la societat civil més 
enllà de les eleccions que es convoquen una vegada cada quatre anys. 
Hem estat atrevits i el resultat és prometedor. Aquest canvi suposarà un pas 
significatiu en matèria de participació ciutadana, situant-nos com un dels municipis 
més avançats en la regulació d’aquest àmbit.  
La societat actual pressiona, i cada cop més, cap a un procés d’individualització. 
Sense comptar amb la ciutadania i la comunitat és impossible arribar a aconseguir 
la inclusió social. El món s’ha tornat cada vegada més complex i exigent, i en canvi 
enlloc de fer-hi front sumant esforços cada vegada ens carreguem d’inassolibles 
responsabilitats individuals. Coses com buscar habitatge, la política respecte la 
dona o la immigració per posar algun exemple, no són un problema d’un equip de 
govern, ho són de tothom. 
La participació ciutadana pot ajudar a transformar aquesta situació en la mesura 
que crea ciutadania i comunitat en general. La participació ens fa membres d’una 
comunitat perquè ens involucra en els assumptes públics i ens permet dialogar amb 
aquelles altres que tenen i gestionen altres recursos, altres visions, altres 
interessos. És així com es crea comunitat, generant espais de relació i reconeixent-
nos els uns als altres, des del diàleg, el respecte i el consens. 
Per CiU intervé el Sr. Lluís Bacardit. Freqüentment, cada vegada més, des de 
l’Administració s’intenten fer polítiques que s’atinguin el màxim possible a les 
necessitats reals dels ciutadans i ciutadanes, per tant és necessària la implicació 
d’aquesta ciutadania per a definir unes polítiques, que ens afecten directament, 
cada cop més acurades. Per això, l’Administració cal que endegui mecanismes i 
canals de participació ciutadana per poder recollir les inquietuds i les demandes de 
totes les persones del seu territori. 
Els processos de participació ciutadana són bàsics per complir aquests objectius ja 
que promouen la col·laboració entre les institucions i la ciutadania per tal de 
millorar la gestió dels governs.  
Entenem per Participació Ciutadana totes aquelles accions que poden realitzar els 
ciutadans,  ja sigui a nivell individual o a nivell col·lectiu, orientades a influir directa 
o indirectament en les polítiques públiques.  
Podem definir com Democràcia Participativa la tendència en l’Administració 
d’incloure i implicar els ciutadans en la planificació, el debat i la presa de decisions.  
Una major implicació suposa una major corresponsabilitat i una major acceptació 
de les decisions que cal prendre.  



El foment de la participació ciutadana necessita d’unes eines i uns plantejaments 
metodològics que la facin útil, representativa i efectiva.  
El nostre municipi, des de la constitució dels Ajuntaments democràtics, ha fet de la 
participació un element important en el procés de presa de  decisions municipals 
En la línia de fer més efectiva la participació ciutadana i actualitzar-la a les 
exigències d’avui dia,  en el Ple de febrer de 2012, es va adquirir el compromís 
d’elaborar una nova ordenança de Participació Ciutadana per substituir la vigent 
fins aquest moment i que data de l’any 1991. 
Durant el mes de setembre de 2013, després d’algun pas previ el 2012, es va 
endegar el procés de revisió designant una comissió política i obrint, al mateix 
temps, un procés de participació de la ciutadania. Han estat, dons, més de 4 mesos 
de treball i debat amb una desena de reunions de la comissió política i 6 d’obertes a 
tothom, a les que el nostre Grup Municipal també hi hem assistit com a oients. De 
les aportacions de la ciutadania que afectessin al redactar de l’ordenança se n’han 
acceptat 43, desestimat 7 i acceptat parcialment 6. 
El Grup Municipal de CiU, en el marc de la comissió política, hem fet bastants  
aportacions, algunes d’elles força rellevants, que han contribuït a redactar una 
actualització de l’ordenança que creiem força avançada, sobretot en l’obertura que 
representarà la participació dels ciutadans i les entitats en el màxim òrgan de 
participació, el Ple de l’Ajuntament. És en aquest punt, article 7 de l’ordenança,  on 
el nostre grup va introduir la possibilitat de que la ciutadania o les entitats de la vila 
puguin intervenir, prèvia sol·licitud i un cop finalitzats tots els punts de l’ordre del 
dia de les sessions ordinàries, en el Ple Municipal. Seran un màxim de tres 
sol·licituds d’intervenció per Ple amb un text d’exposició de 5 minuts, amb dret a 5 
més de rèplica en cas de ser contestat. En aquest mateix article es contempla el 
dret a intervenir en els punts de l’ordre del dia, amb un màxim de dues sol·licituds 
d’intervenció per  cada punt. Sens dubte un article atrevit i participatiu. 
Altres aportacions, entre d’altres,  a destacar del nostre Grup Municipal fan 
referència als articles dedicats al dret de la informació, al dret a presentar queixes, 
reclamacions i suggeriments, al dret a la consulta popular o referèndum i també en 
el punt en que es refereix a l’Audiència pública on s’adquireix, per part del 
consistori, el compromís de convocar-ne, almenys,  una cada any per tal de 
presentar el programa d’actuació municipal prèvia a l’aprovació del pressupost 
municipal i les ordenances fiscals.  
Hem participat en el debat polític, hem assistit al debat ciutadà, hem fet 
aportacions, hem escoltat, debatut, acceptat, rebutjat i consensuat punt per punt 
l’articulat de l’ordenança. Per tot això ens la sentit també nostra i la votarem 
favorablement. 
Per l’Altraveu el Sr. Marc Serrà diu: Potser pot semblar contradictori o sorprenent, 
però l’Assemblea de L’Altraveu ha decidit que no donarà suport a l’ordenança de 
participació que es porta avui a aprovació. 
En primer lloc, aclarir que des de L’Altraveu, No em participat en la comissió política 
que ha dirigit el procés i ha decidit el redactat final del text. Des de L’Altraveu em 
considerat sempre que una ordenança de participació no és la millor eina per definir 
i fomentar la participació entre els nostres vilatans, i aquesta qüestió, que ha estat 
exposada sempre a les reunions inicials on vam participar, no s’ha tingut mai en 
compte. 
Des de L’Altraveu creiem que, tal i com recomana la Diputació de Barcelona, el més 
habitual i efectiu, és redactar un Pla d’Actuació Municipal sobre participació, on es 
detalli el compromís estratègic de futur de la participació al municipi a mitjà i llarg 
termini. Amb aquesta eina, podem plantejar actuacions i accions a desenvolupar, 
realitzar plans de seguiment, estudiar temes per ser debatuts, en definitiva, crear i 
buscar espais de participació, que podran tenir la forma i metodologia més 
adequada en cada moment, i no com passa ara amb una ordenança, ens trobem 
encotillats per una normativa que defineix exactament el que es pot fer i el que no, 
de manera que no ens dóna marges de maniobra per aconseguir el millor resultat. 



Un altre motiu que ens ha fet abandonar el procés de redacció de l’ordenança és la 
metodologia, o més aviat la manca de metodologia, amb el que s’ha fet el procés 
participatiu per a la seva redacció. 
La participació ciutadana s’ha limitat a una sèrie de trobades on s’ha debatut sobre 
un text ja redactat, molt tècnic i amb moltes limitacions legals imposades, que a 
més a més, estava completament supeditat a la comissió política, que sempre s’ha 
tingut clar que tenia la última paraula sobre el text. Ha estat doncs un procés No 
vinculant, on els ciutadans No han pogut decidir sobre la filosofia, els objectius, les 
motivacions o les formes o situacions on cal aplicar processos participatius. Tota la 
part essencial i transcendental de l’ordenança venia definit pel text, on es podien 
retocar qüestions tècniques i poca cosa més. 
Des del nostre punt de vista, la manca de metodologia, el text a treballar i la 
manca de voluntat política, juntament amb el fet de No ser un procés vinculant, 
han provocat que la participació de vilatans per debatre l’ordenança hagi estat un 
autèntic fracàs.  
I no es pot definir d’una altre manera, un procés que va començar amb més de 30 
persones a la primera reunió, que venien a títol individual o en representació 
d’algunes de les entitats del poble, i ha acabat amb una participació inferior a les 
10 persones, una xifra que està molt per sota de qualsevol requisit mínim per 
validar el procés. 
Aquesta insignificant participació, aquesta manca de reconeixement del fracàs del 
procés participatiu, és el principal motiu pel qual L’Altraveu No pot donar suport a 
aquesta ordenança. 
I és que si l’equip de govern, i la resta de partits que donen suport a aquesta 
ordenança, donen per bo un procés, on repetim, han participat menys de 10 
persones, ja podem estar aprovant el millor text del món sobre participació, però és 
evident que la voluntat de qui l’ha d’executar és una altre ben diferent, i amb 
complir amb l’expedient en té més que suficient. A L’Altraveu creiem que no podem 
ser còmplices d’aquest joc i d’aquest frau democràtic que avui portem a aprovació. 
I que ningú entengui ara que L’Altraveu està fent una rabieta perquè no s’han 
acceptat algunes de les seves propostes o consideracions respecte l’ordenança. La 
cosa és molt més profunda, i només demostra que en qüestions de participació i 
democràcia, no només estem molt lluny, sinó que parlem llenguatges 
completament diferents. 
Vostès només conceben la democràcia com una democràcia representativa, on els 
vilatans deleguen totes les seves responsabilitats polítiques en uns representants 
escollits cada quatre anys. Creuen que uns resultats electorals els donen tota la 
legitimitat del món per a poder fer i desfer durant els quatre anys de mandat, 
sense haver de tornar a preguntar a la ciutadania res més, ja que aquesta els hi ha 
delegat tot el seu poder. 
Un exemple d’aquest fet, és insistim, el procés participatiu, completament supeditat 
a les decisions dels polítics, que primer a la comissió política, i ara en el Ple, 
decidiran sobre tot allò que han aportat els ciutadans. Dins l’ordre jeràrquic que 
estableixen vostès a l’hora de la pressa de decisions, el poble es troba a l’esglaó 
més baix de tots, mentre que els polítics sempre estaran per sobre i podran decidir 
el que els sembli. Per vostès la participació es troba a l’últim escalafó en la pressa 
de decisions, i així ho han demostrat i ho seguiran demostrant, s’aprovi o no 
aquesta ordenança. 
D’altres exemples els trobem en els processos participatius que s’han fet o es fan al 
nostre poble. Podríem posar exemples de tots i cadascun dels processos que s’han 
realitzat i que no han acabat amb cap resultat vinculant o s’ha respectat la voluntat 
popular. Podem també parlar de tots i cada un dels consells que té aquest 
Ajuntament, que amb el temps s’han acabat compartint únicament en consells 
informatius on es decideix molt o poc o res. Però trobem especialment significatiu 
en aquest sentit el Consell d’Infants. Cada any tots els alumnes de les diferents 
escoles del municipi realitzen un procés intern dins les escoles per tal de portar 
propostes de millora del nostre municipi. Aquest procés culmina amb la 



convocatòria del Consell d’Infants, on representants de cada escola traslladen les 
seves propostes a l’equip de govern. Malauradament, any rere any hi ha temes 
recurrents, que no es solucionen, es realitzen parcialment o de qualsevol manera, i 
no s’acaben concretant mai del tot. No està bé enganyar a la ciutadania amb 
processos no vinculants, però és que el sistema és tant pervers que fins i tot 
enganyem als nens, fent-los creure que poden participar de la democràcia i la 
política de forma directa, quan en realitat tot és una farsa més que no permet 
millorar la nostre qualitat democràtica. 
Per nosaltres la democràcia va molt més enllà. Una democràcia on el poble sigui 
l’autèntic govern, on la política es faci entre tots i on les decisions de més 
transcendència estiguin únicament en mans d’una ciutadania plenament informada, 
lliure i sobirana. En la nostre concepció de la democràcia, aquesta només utilitzaria 
els representants polítics per a qüestions logístiques o temes menors, delegant una 
part de la feina política a la ciutadania. 
Aquest tipus de democràcia, real, és avui dia completament factible amb les eines i 
les tecnologies de que disposem, i només és qüestió de voluntat que es pugui fer 
realitat. 
I a més, aquest tipus de democràcia, ens permetrà recuperar la confiança en la 
política, en el bé comú, en l’interès general, i també ens permetrà dotar a les 
institucions d’eines i debats que ens permetin resoldre de forma conjunta la gran 
majoria dels problemes dels nostre vilatans. Donar en definitiva, valor a les 
persones, a les seves idees, al seu treball i a la seva diversitat. 
A banda de les consideracions ideològiques, el text que portem a aprovació, tampoc 
és del tot satisfactori. És evident que hi ha un avanç en una qüestió que L’Altraveu 
ha reclamat en múltiples ocasions en aquest mateix ple, i és que finalment, els 
vilatans de Castellar podran intervenir al Ple sobre aquelles qüestions que els 
afectin o els interessin. Malauradament, i entenem que per preservar la seva 
democràcia representativa, les intervencions es limiten a dues per cada punt de 
l’ordre del dia, quan cada vegada hi ha més demanda per part de la ciutadania 
d’intervenir i voler incidir en la política municipal. 
Una altre qüestió que considerem que no podem assumir com a poble, és la 
subordinació a l’Estat per tal de poder realitzar consultes sobre qüestions 
municipals. La Llei és la llei, em diran, però hi ha fórmules, que ja s’apliquen a 
Barcelona o al Figaró, que permeten evitar haver de demanar permís a Madrid per 
a poder realitzar una consulta al nostre poble. Una vegada més, qüestió de 
voluntat, i subordinació del nostre equip de govern i la resta de partits, a lleis 
absurdes que només busquen protegir el seu sistema representatiu. 
En definitiva, l’ordenança que avui portem a aprovació, no és un bon text que ajudi 
a fomentar la participació al nostre poble, però a més a més, l’haurà d’executar un 
equip de govern que ja ha demostrat sobradament la seva nul·la voluntat de fer 
polítiques reals de participació. 
Una nova oportunitat perduda, i més en uns moments com els actuals, on més que 
mai, calen idees i solucions diferents a les que ens han portat fins aquí, i on per 
sobre de tot, ens cal recuperar el sentit comú. 
Per part del PP intervé el Sr. Victor Martos:  En primer lloc agrair al tècnics que 
han possible aquest document i a tots els ciutadans i ciutadanes que han fet 
aportacions.  La participació ciutadana ha d’ajudar a transformar aquesta societat 
en la mesura que crea ciutadania i comunitat en general, compartim aquesta 
màxima. En el passat ple de febrer de 2012 s’instava a confeccionar una nova 
normativa, crec que seria bo fer una autocrítica i reconèixer el nostre error, ja que 
llavors el nostre vot va ser en contra. Creiem que fins les hores la ordenança vigent  
ens agradava tal i com estava, avui portem a la seva aprovació un reglament més 
ampli, actualitzat en el temps i en els mitjans dels que disposem. No farem 
repetició de les dades esmentades, però per fer-nos una idea l’anterior reglament 
constava de set pàgines i  ara aquest crec consta d’unes 42 pàgines.     
Algunes de les aportacions fetes des de la nostra formació han anat en aquest 
sentit, mitjans de comunicació, sufragi universal, i com no l’article 7, dret 



d’intervenció en les sessions públiques municipals, que les entitats de la Vila puguin 
intervenir, prèvia sol·licitud i un cop finalitzats tots els punts de l’ordre del dia de 
les sessions ordinàries del ple municipal. En aquest mateix article es contempla el 
dret d’intervenir en el punts de l’ordre del dia en un màxim de dues sol·licituds, una 
intervenció per cada punt, sense dubte un article atrevit i participatiu.       
Ens hagués agradat que per aquest procés l’Ajuntament hagués convidat a algú de 
fora, advocats, especialistes en  participació, fins i tot en polítiques públiques,  
creiem que no hem estat  innovadors,  i creiem que aquest reglament no arriba a 
sumar com va ser concebut per poder participar,  però no volem deixar de banda la 
feina feta i valorem el que s’ha fet, peró ens abstindrem en la seva votació. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Dani Perez, PSC , tot manifestant sorpresa 
per l’abstenció del partit popular, ja que han estat participant des del seu inici i fent 
aportacions que s’han inclòs totes s’han consensuat.  
Continua esmentat la intervenció de l‘Altraveu i diu que han estat ells els qui han 
propiciat aquest procés de participació perquè es faci una modificació de 
l’ordenança i no una altre cosa, va ser el seu grup qui va proposar un procés de 
modificació  de tota la ordenança i aquest va ser el seu acord, i recorda una 
anterior intervenció feta pel grup de l’Altraveu.  I ara no trobo correcte el seu 
posicionament, donen classes magistrals de que és la participació, però no aporten 
cap proposta ni de metodologia, ni de contingut ni tant sols de voluntat política de 
millora. Nosaltres considerem que aquesta ordenança és avançada, és participativa, 
promou la participació i per últim dir-li que aquest equip de govern no ha volgut 
jugar mai amb la voluntat i opinió de cap ciutadà, per tant respecti les opinions 
d’aquesta gent. 
Per l’Altraveu el Sr. Marc Serrà,  intervé per dir que l’Altraveu, en el ple de febrer 
que s’ha esmentat, proposava   una modificació de l’ordenança que permetés la 
participació en els plens i l’equip socialista va presentar una nova proposta de fer 
una modificació total de l’ordenança de participació, amb un procés participatiu, 
que per cert no ha existit, menys de deu persones participant , no hi ha hagut 
metodologia, s’ha improvisat, s’ha anat sobre la marxa. Dos anys per fer aquesta 
ordenança de l’any 2012 al 2014. 
Pel PP el Sr. Victor Martos,  apunta que el seu vot d’abstenció és una autocrítica, 
ja estàvem contents amb la ordenança inicial que teníem, i amb aquest procés s’ha 
demostrat que no hem sabut moure a la ciutadania. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       SETZE          (16) dels regidors del PSC i CiU 
 Vots en contra:   DOS             ( 2)  dels regidors de l’Altraveu           
 Abstencions:      DOS              ( 2) dels regidors del PP  

 
8.- ACORDAR DONAR CONFORMITAT AL DOCUMENT DEFINITIU DE LA 
REVISIÓ DEL POUM DE CASTELLAR DEL VALLÈS, APROVAT INICIALMENT 
PER ACORD DEL PLE DE GENER DE 2014. 
El Sr. Alcalde comunica que aquest punt ha estat retirat i es tornarà a portar en el 
proper ple del mes de març. 
 
9.- APROVACIÓ DEL PAM CONTRA INCENDIS 
Vist que els plans de protecció civil són eines de planificació que estableixen el 
funcionament i l’organització dels recursos humans i materials per millorar la 
resposta davant d’emergències o risc greu. Els plans de protecció civil poden ser 
territorials, especials i d’autoprotecció. 
Vist que segons el mapa de protecció civil editat per la Direcció General de 
protecció civil, els municipis poden estar afectats per diferents riscos pels quals 
aquests han de redactar els seus plans territorials. Pel que fa al terme municipal de 
Castellar del Vallès aquest es veu afectat, entre d’altres pel risc d’incendi forestal, 
pel que s’ha de redactar el pla d’actuació municipal pel risc d’incendi forestal.  



Vist que actualment el PAM d’INCENDIS es troba caducat, s’ha proceditt amb la 
col·laboració de la Diputació de Barcelona  a la seva revisió. Aquest document 
disposa de quatre documents: 
1 - Manual d’actuació per a incendis forestals. En ell s’hi troba les dades generals 
del municipi, el coneixement del risc i la vulnerabilitat, els diferents nivells 
d’actuació, l’estructura i organització del PAM , les actuacions a dur a terme i 
diferents annexes específics com cartografia i elements vulnerables 
2 - Annexos generals de mitjans, materials i personal disponible,  
3 - El programa d’implantació i manteniment del PAM  
4 - Memòria-balanç de les actuacions d’implantació i manteniment. 
Vist que el contingut d’aquest  plan de protecció civil municipals respecta 
l’estructura i requeriments  fixats en el Decret 210/1999, de 27 de juliol, pel qual 
s’aprova l’estructura del contingut per a l’elaboració i l’homologació dels plans de 
protecció civil municipals. 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar el Pla d’Actuació Municipal contra incendis forestals de  Castellar 
del Vallès, redactat pels Serveis Tècnics municipals i el suport de la Diputació de 
Barcelona,  
SEGON.- Fer públic aquest acord en el BOP, i notificar al Departament d’Interior 
de la Generalitat de Catalunya. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Aleix Canalis, PSC, presenta la proposta dient que avui portem a la 
consideració d’aquest plenari, l’aprovació la revisió del  Pla d’Actuació Municipal 
contra incendis ( l’actual, en vigor des del l’any 2000, ha caducat), tal i com es 
disposa en la Llei 4/1997, de protecció civil de Catalunya i el en el Decret 
210/1999, pel qual s’aprova l’estructura del contingut per a l’elaboració i 
l’homologació dels plans de protecció civil municipals. 
Els objectius principals d’aquest PAM són els de dotar a l’Ajuntament de la 
informació i els instruments necessaris per:  
• organitzar els mitjans humans i materials del municipi per fer front a 
l’emergència;  
• coordinar aquests mitjans amb els bombers i altres serveis;  
• assegurar la protecció de persones i béns.  
En aquest sentit, el PAM assenyala els responsables de la direcció del Centre de 
Coordinació Operativa Municipal (CECOPAL) i els responsables dels diferents grups 
de treball en cas d’una emergència per incendi (grup d’ordre, d’operacions, sanitari 
i logístic)  
Així mateix, presenta les guies d’actuació de cadascun d’aquests responsables i 
recull fitxes d’informació sobre els mitjans tècnics i humans de què disposa el 
municipi.  
El document en qüestió, consta de quatre parts: 
1 - Manual d’actuació per a incendis forestals. En ell s’hi troba les dades generals 
del municipi, el coneixement del risc i la vulnerabilitat, els diferents nivells 
d’actuació, l’estructura i organització del PAM , les actuacions a dur a terme i 
diferents annexes específics com cartografia i elements vulnerables 
2 - Annexos generals de mitjans, materials i personal disponible,  
3 - El programa d’implantació i manteniment del PAM  
4 - Memòria-balanç de les actuacions d’implantació i manteniment. 
Amb l’aprovació d’aquest Pla d’Actuació Municipal (PAM),  i més enllà de donar 
compliment a una disposició legal, Castellar gaudirà d’una eina actualitzada que 
suposa un important recurs en matèria de protecció civil en el nostre municipi. 
Per CiU intervè el Sr. Lluís Bacardit. Tots els plans de protecció civil que afecten al 
municipi són importants però, en el cas de Castellar del Vallès, si en tenim algun de 



vital és el de protecció contra incendis per l’alta afectació que patim en el risc 
d’incendis forestals. 
El nostre terme municipal, també els limítrofs, compte amb una gran massa 
forestal  que amb el pas dels anys es va incrementant. Els nostres boscos, fruit de 
la baixa o nul·la rendibilitat en la seva explotació, acumulen cada cop més massa i 
per tant més combustible. Amb tota seguretat caldria fer un planteig global 
d’explotació i aprofitament d’aquests recursos però això, en tot cas, és un altre 
debat i de moment tenim el que tenim. 
Aquest alt risc d’incendi forestal fa que sigui necessari tenir elaborat un manual 
d’actuació amb totes les dades necessàries per que sigui efectiu, així com saber 
dels materials, mitjans i personal disponible. 
Això és el que es fa en aquesta aprovació del PAM contra incendis. El PAM anterior 
estava caducat i, encara que se’n feia el manteniment, calia fer-ne una revisió i 
actualització a fons, cosa que s’ha fet a través del serveis tècnics municipals i el 
suport de la Diputació de Barcelona. 
Aquest Pla, molt ampli, conté moltes dades i elements tècnics. Des del nostre grup 
municipal volem agrair al regidor Aleix Canalís i al Tècnic de protecció civil Jordi 
Llobet, les explicacions i aclariments  sobre el PAM, que ens han facilitat la tasca de 
conèixer i avaluar el Pla. El vot serà favorable.  
També per l’Altraveu intervé el Sr. Marc Serrà,  tot dient que des de l’assemblea 
de L’Altraveu volem aprofitar l’aprovació del Pla d’Actuació Municipal contra 
incendis, per denunciar una vegada més la hipocresia dels regidors de 
Convergència i Unió del nostre municipi. 
Aprovem un document tècnic, treballat, revisat i acordat pels diferents agents 
implicats al municipi en l’extinció d’incendis, tenint en compte que la majoria d’ells 
estan patint unes brutals retallades per part del govern de la Generalitat que no 
només els impedeix realitzar correctament les seves tasques, sinó que fins i tot pot 
posar en risc les vides de professionals i voluntaris que lluiten per l’extinció 
d’incendis. 
La situació dels bombers, que tant i tant han fet per la preservació i conservació del 
nostre territori, és dramàtica. 
Des de no poder fer servir alguns dels camions de que disposen per no poder-lo 
portar a reparar a un mecànic per falta de diners, a trobar-nos amb bombers que 
no estan disposats a fer segons quines sortides per no disposar dels recursos 
adequats. La precarització del servei de bombers a base de retallades, posa en 
perill la vida dels propis bombers, però també, posa en risc el nostre patrimoni 
natural i afecta a tots els vilatans que no tenen garantit un bon servei 
d’emergències. 
Així doncs aprofitem que es tracta el tema al Ple, per denunciar les polítiques de 
retallades del govern de Convergència i Unió a la Generalitat, que provoquen que el 
document que avui es porta a aprovació, en alguna ocasió s’hagi d’adaptar sobre la 
marxa, perquè potser el camió que estava previst no disposa de gasolina, o els 
bombers voluntaris no poden o estan disposats a assumir més riscos per les 
condicions que els imposa el govern. 
Així doncs, donem el nostre vot favorable al PAM contra incendis, amb l’esperança 
de que els regidors de CiU de Castellar faran tot el possible per tal d’aconseguir que 
els òrgans superiors del seu partit es facin enrere amb les polítiques de retallades, i 
retornin al servei de bombers, i a tants d’altres serveis bàsics, el nivell 
pressupostari que garanteixi el treball en condicions dignes i segures i un bon 
servei per a la ciutadania. 
En torn de replica intervé el Sr. Aleix Canalis, PSC, recordant que els recursos que 
es descriuen en el Pla d’Actuació Municipal contra incendis fan referència a recursos 
propis de l’Ajuntament o que son del municipi, i que  no recullen ni personal ni 
mitjans tècnics ni vehicles.    
El Sr. Lluís Bacardit per CiU  també intervé i dona les gràcies al grup de l’Altraveu 
per la seva nova lliçó magistral. Ara sobre les retallades. Ho farem saber al Govern 
de la Generalitat perquè ja sabem que les retallades es fan per gust. És evident que 



els membres del Govern quan es lleven ho fan pensant on poden retallar. Per a ells 
és una tasca molt plaent. 
Recordar, tal com ha manifestat el regidor Canalís, que aquest pla és municipal i els 
mitjans i recursos són municipals i estan coberts. 
Finalment el Sr. Marc Serrà,  per l’Altraveu també intervé i  diu que a més a més 
dels mitjans, materials s’haurà de  comptar amb els bombers que pateixen i patiran 
els retallades. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
10.- APROVAR TRAMITAR LA FORMALITZACIÓ  DEL CONFLICTE EN 
DEFENSA DE L’AUTONOMIA LOCAL CONTRA LA LLEI 27/2013. 
ATÈS que el mes de maig d’enguany es compliran trenta-cinc anys de la constitució 
dels ajuntaments democràtics, anys en els que s’ha passat d’una situació en la que 
es va d’haver de planificar els pobles, viles i ciutats per a fer front a un urbanisme 
desenvolupista, especulatiu, afavoridor d’interessos individuals, i resoldre el dèficit 
d’infraestructures i d’equipaments bàsics, per afrontar noves realitats més 
complexes com el medi ambient, els canvis demogràfics i socioculturals de la nostra 
societat, fruit dels fenòmens migratoris, dels nous models familiars, de la 
dependència, de l’envelliment de la població, de la mediació social, entre d’altres.  
Tot això ja que els municipis són vius i cal donar resposta a les demandes i 
necessitats que plantegen els nostres ciutadans  ciutadanes. 
ATÈS que els ajuntaments han estat capaços d’afrontar els grans reptes i canvis 
culturals de finals del segle XX i la primera dècada del segle XXI, des de 
l’autonomia local, sent el principal dic de contenció contra la crisi i el principal espai 
de resistència, dignitat i defensa dels drets de la ciutadania i els principals espais 
per generar alternatives socials i econòmiques per pal·liar els efectes de la crisi. 
ATÈS que malgrat aquests esforços els ajuntaments mai han tingut un finançament 
just i adequat ja que durant aquests gairebé trenta-cinc anys les hisendes locals 
han estat l’assignatura pendent en la mesura que l’aportació financera de l’Estat a 
les administracions locals no s’ha adequat als serveis que presten. 
ATÈS que el context actual de crisi econòmica està sent demolidor per als municipis 
i davant d’això els ajuntaments han hagut d’incrementar la despesa per donar 
resposta a aquesta emergència social. 
ATÈS que ara, en l’actual context de crisi, quan es més necessari que mai tenir una 
administració més propera i tenir més recursos per fer front a aquesta realitat 
social, el Parlament de l’Estat ha aprovat una llei de racionalització i sostenibilitat 
de l’Administració local que suposa, de facto, una retallada competencial sense 
precedents que implicarà un important retrocés ja que afectarà de ple els serveis 
que presten els ajuntaments. 
ATÈS que desprès de trenta-cinc anys d’espera d’un nou marc competencial i un 
finançament adequat per garantir els serveis locals bàsics, amb aquesta llei el 
municipalisme tornarà a un model de quaranta anys enrere, amb un marc 
competencial raquític que allunya la capacitat de decisió sobre les polítiques de 
proximitat i també allunya les decisions i el control de la ciutadania, acabant amb e 
valor de la proximitat que permet la prevenció, la detecció i l’actuació per garantir 
uns mínims de cohesió i convivència en el conjunt de pobles, viles i ciutats del 
nostre país. 
ATÈS que aquesta llei aprofita la situació de crisi econòmica per modificar 
l’estructura de l’Estat i recentralitzar amb l’excusa de la sostenibilitat 
economicofinancera.  Una llei que vol privatitzar els serveis, principalment dels tres 
grans serveis públics locals que  encara es demostren econòmicament rendibles: 
l’abastament d’aigües, el tractament de residus  l’enllumenat públic. 
ATÈS que la llei de racionalització i sostenibilitat de l’Administració local vulnera 
l’Estatut d’Autonomia de Catalunya en matèria d’organització territorial i de règim 
local i converteix els ajuntaments en un apèndix de l’Estat i en una instància 
merament administrativa i sota control en el seu funcionament, vulnerant així 
l’actual marc basat en el principi d’autonomia local i el principi de subsidiarietat, 



reconegut a la Carta Europea d’Autonomia Local com a criteri de proximitat en 
l’atribució de competències i d’eficàcia en la redistribució. 
ATÈS que davant aquesta situació les entitats municipalistes i els sindicats han 
iniciat una campanya d’informació a la ciutadania dels efectes de l’aplicació de la llei 
de racionalització i sostenibilitat de l’Administració local, així com de defensa del 
món local, perquè els ajuntaments són l’administració que està millor preparada per 
oferir serveis de proximitat. 
ATÈS que els municipis volen continuar reivindicant el seu paper per seguir tenint 
protagonisme en la defensa, garantia i enfortiment dels drets socials i la millora del 
benestar de la ciutadania, però aquesta llei afecta a la quotidianitat i a les 
necessitats bàsiques de les persones i redueix la capacitat de resposta dels governs 
locals. 
ATÈS que la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat de 
l’Administració local va entrar en vigor el 31 de desembre de 2013. 
ATÈS que de conformitat amb l’article 75 bis de la Llei orgànica 2/1979, de 3 
d’octubre, del Tribunal Constitucional (LOTC), podran donar lloc al plantejament 
dels conflictes en defensa de l’autonomia local les normes de l’Estat amb rang de 
llei o les disposicions amb rang de llei de les comunitats autònomes que lesionin 
l’autonomia local constitucionalment garantida. 
Atès que de conformitat amb els apartats 2 i 3 de l’article 75 ter LOTC, per iniciar la 
tramitació dels conflictes en defensa de l’autonomia local serà necessari l’acord del 
Ple de la corporació amb el vot favorable de la majoria absoluta del nombre legal de 
membres de la mateixa i, de manera prèvia a la formalització del conflicte, s’haurà 
de sol·licitar dictamen, amb caràcter preceptiu però no vinculant, del Consell 
d’Estat. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar iniciar la tramitació per a la formalització de conflicte en defensa 
de l’autonomia local contra els articles primer i segon i demès disposicions 
afectades de la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat 
de l’Administració local (Butlletí Oficial de l’Estat número 312, de 30 de desembre 
de 2013) d’acord amb el text que figura a l’expedient, de conformitat amb els 
articles 75 bis i següents de la Llei orgànica 2/1979, de 3 d’octubre, del Tribunal 
Constitucional. 
SEGON.- Sol·licitar dictamen del Consell d’Estat, conforme a l’apartat tercer de 
l’article 75 ter de la Llei orgànica 2/1979, de 3 d’octubre, del Tribunal 
Constitucional, per conducte del Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, a 
petició de l’Entitat local de major població, de conformitat amb l’article 48 de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, i atorgar a aquesta 
Entitat local la delegació necessària. 
TERCER.- Facultar i encomanar l’alcalde per a la realització de tots els tràmits 
necessaris per dur a terme els acords primer i segon i expressament per a 
l’atorgament d’escriptura de poder tan ampli i suficient com en dret es requereixi, a 
favor de la procuradora Sra. Virginia Aragón Segura, col·legiada número 1040 del 
Ilustre Colegio de Procuradores de Madrid, per tal que en nom i representació de 
l’Ajuntament de Castellar del Vallès, de forma solidària i indistinta, interposi 
conflicte en defensa de l’autonomia local contra la Llei 27/2013, de 27 de 
desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’Administració local, seguint-lo per 
tots els seus tràmits i instàncies fins a obtenir sentència ferma i la seva execució. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas,  PSC, presenta la proposta.  
Portem a aprovació, conjuntament amb el grup municipal de CiU, sumar-nos al 
recurs que els municipis, liderats per diferents per partits polítics, estem preparant 
fer formalitzar davant el Tribunal Constitucional el recurs en defensa de l’autonomia 
local contra la llei de reforma de l’Administració Local que va aprovar el Govern de 
l’Estat el passat mes de desembre i vigent des de l’1 de gener de 2014. 



En diferents ocasions aquest ple, ha manifestat el seu rebuig total a aquesta llei. 
Així va mateix, en una moció que es va debatre en aquest mateix ple ara fa 
justament dos mesos, vem anunciar que ens adheriríem a aquest recurs. 
Com ja hem dit moltes vegades,  aquesta llei suposa una atac a la democràcia 
(allunyant el poder dels ciutadans, especialment en els municipis de menys de 
5.000 habitants), un atac a l’autonomia municipal i  una directa pèrdua de serveis 
pels ciutadans, especialment en l’àmbit educatiu, sanitari i social. 
La norma del govern de l’Estat és una clara contrareforma. No es tracta d’una 
simple actualització de les competències municipals reclamades pel món local, sinó 
que la llei trenca amb l’actual marc basat en el principi d’autonomia local i de 
subsidiarietat, reconegut a la Carta Europea d’Autonomia Local com a criteri de 
proximitat en l’atribució de competències o d’eficàcia en la redistribució.  
Refermem el nostre paper cabdal com a administració més propera al ciutadà i 
reclamem les competències necessàries, especialment ara amb els recursos 
suficients per atendre la nostra ciutadania sense diferenciacions.  
Els municipis mereixem el màxim respecte i reconeixement.  Avui, amb aquest 
acord, ens sumem a la immensa majoria d’Ajuntaments d’arreu de l’Estat que 
impugnaran aquesta norma. Perquè aquest recurs s’admeti a tràmit pel TC, cal que 
1/7 part dels municipis de l’Estat que representin com a mínim 1/6 part de la 
població, s’adhereixen al mateix. Nosaltres posem el nostre grà de sorra, i estem 
segurs, que aquests llindars es superaran amb escreix. 
Per CiU intervé el Sr. Josep Carreras,  i diu que després de la intervenció del 
portaveu Òscar Lomas potser ja no cal afegir masses comentaris més. Però, en faré 
alguns. Començaré dient que en el Ple Municipal del passat 21 de març de 2013, 
aviat farà un any, el grup municipal socialista va presentar una moció on es 
manifestava el rebuig a la reforma de l’administració local que en aquelles dates ja 
plantejava el govern del Partit Popular. La moció es va aprovar amb els vots 
favorables de PSC, CiU i Altraveu i en contra del PP. Per tant, fa quasi un any 
aquest Ajuntament ja es va posicionar en contra d’aquesta Llei 27/2013 perquè, 
com es diu vulgarment, ens la veiem venir. 
Abans de concloure l’any 2013, concretament, en el Ple Municipal celebrat el passat 
19 de desembre, a l’apartat d’assumptes sobrevinguts, el nostre grup municipal va 
portar a aprovació una moció de suport al manifest consensuat per les federacions 
municipalistes ACM, FCM i els sindicats CCOO i UGT, amb l’objectiu de mostrar una 
vegada més el rebuig a la Llei de Racionalització i Sostenibilitat de l’administració 
local que el govern espanyol pretenia imposar. I que per aquells dies va acabar 
imposant doncs es va aprovar al Senat el 18 de desembre i al Congrés l’endemà 19 
de desembre.   
I avui és la tercera vegada que parlem d’aquesta Llei 27/2013 en aquesta sala. 
Però, en aquesta ocasió el Ple de l’Ajuntament de Castellar no aprovarà cap moció, 
com les altres dues vegades, sinó que aprovarà interposar un recurs contra la Llei 
27/2013 de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local que va publicar 
el BOE el 30 de desembre de 2013. Per tant, el que avui aprovem és un pas ferm 
per barrar el pas a la Llei 27/2013.  Una Llei imposada pel govern del Partit 
Popular, una llei que té com a objectiu  recentralitzar, una Llei que comporta una 
retallada de les competències dels ajuntaments, i un retrocés respecte als serveis 
que avui presten els ajuntaments d’arreu del país. Ara més que mai necessitem una 
administració propera al ciutadà i no la recentralització que proposa el govern del 
Partit Popular.  
Per posar-vos alguns exemples, Catalunya té 947 municipis. Només al voltant de 
70 municipis tenen més de 20.000 habitants. Per tant, amb aquest acord avui no 
defensem al nostre Ajuntament sinó que també defensem els més de 800 municipis 
restants de Catalunya menors de 20.000 habitants. 
Perquè tothom es sensibilitzi de les greus conseqüències d’aquesta Llei, per posar-
vos un exemple ben proper, les poblacions per sota de 20.000 habitants, seran les 
que en sortiran més mal parades. Per exemple, la veïna població de Sentmenat 
(8.655h), una vila com centenars d’altres de Catalunya, si s’aplica aquesta Llei, es 



pot quedar amb els serveis municipals de cementiri, parcs i jardins i biblioteca. 
Aquesta és la Llei del Partit Popular. 
Perquè aquest recurs prosperi, i els ajuntaments puguem aturar aquesta imposició, 
necessitem que el Ple Municipal de 1.200 ajuntaments de tot l’estat espanyol 
aprovin també aquest recurs. Castellar del Vallès avui farà el deures i el seu 
ajuntament serà un dels 1.200 en presentar el recurs. Tant de bo siguin molts més 
en presentar-lo! 
Per acabar recordaré les paraules que ja vaig pronunciar en el Ple del passat mes 
de desembre quan varem presentar la moció contra aquesta Llei. Són unes 
paraules de l’escriptor i filòsof espanyol Miguel de Unamuno, però dites en castellà: 
“En esta vida se puede vencer pero también hay que convencer”  
Tant a la Llei de la LOMCE (La Llei Wert) com ara la Llei de LRSAL 27/2013  “el 
govern del Partit Popular ha vençut però no ha convençut” Estem davant d’una 
autèntica ofensiva recentralitzadora i de retallades del govern central cap als 
ajuntaments. 
El vot del nostre grup municipal serà favorable a interposar aquest recurs. 
Pel PP el Sr. Antonio Carpio,  diu que el vot del seu grup serà en contra, i 
esmenta que aquesta nova llei de la reforma de l’administració local sens dubte a 
llar termini serà positiva, útil, eficaç i necessària per evitar costos innecessaris, i 
duplicitat entre les administracions autonòmiques i locals, i evidentment no tots els 
municipis es veuran afectats igual manera que l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DIVUIT         (18) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu 
 Vots en contra:   DOS             ( 2)  dels regidors del PP           
 Abstencions:      CAP 

 
11.- MOCIÓ DEL GRUP SOCIALISTA EN DEFENSA DE LES ESCOLES DE 
MÚSICA I DANSA I EL SEU FINANÇAMENT 
ATÈS que l’ACEM en data 23 de desembre del 2013 ha reunit a representants de 
124 municipis, dels quals 81 són alcaldes i/o regidors, en relació a les darreres 
informacions sobre el  finançament de les escoles municipals de música i dansa. 
ATÈS que l’any 1993 la Generalitat va signar un conveni de finançament amb els 
municipis, en el qual reconeixia l’esforç que les administracions locals havien fet per 
establir l’oferta pública d’aquests ensenyaments. Gràcies a aquest procés es va 
anar creant una xarxa d’escoles de música i dansa a diferents pobles i ciutats amb 
un objectiu comú: socialitzar l’accés a la cultura. 
ATÈS que el 2008 es va dissenyar un nou model de finançament que seguia tenint 
el mateix objectiu: facilitar l’accés de la població a la música i la dansa per 
contribuir així a l’educació integral de les persones, a la formació artística al llarg de 
la vida i a la cohesió social. 
ATÈS que les escoles de música i dansa sempre han desenvolupat un doble paper: 
la pràctica artística i la cohesió social, però també la professionalització, si s’escau, 
dels seus alumnes. Poder acomplir les expectatives tan diverses de tot tipus 
d’usuaris ha estat un gran repte. 
ATÈS que fins ara, l’objectiu havia estat establir un mapa d’escoles finançades 
seguint uns criteris bàsicament demogràfics, geogràfics i de comunicació i per això 
el Departament d’Ensenyament ha contribuït al cofinançament dels costos de les 
despeses de funcionament i de personal docent. 
ATÈS que l’educació artística és un dels sectors de més importància en la 
possibilitat de crear valors, habilitats i competències per a l’autoexpressió i la 
comunicació, per fomentar noves formes de convivència en contextos de diversitat i 
desigualtat culturals. 
ATÈS que una societat més culta i artística és una societat més capaç, més 
emprenedora i més rica en tots els sentits, fins i tot, en l’econòmic. 
D’acord amb el que s’ha exposat, l’Ajuntament Ple 
ACORDA: 



Instar a la Generalitat de Catalunya: 
PRIMER.- Que  pagui el deute pendent  del curs 2011-12. 
SEGON.- Que el finançament del curs 12-13 i 13-14 sigui com a mínim amb el 
mòdul 230€ i 150€ de música i dansa respectivament. 
TERCER.- Que s’exigeixi trobar una solució de futur que garanteixi la viabilitat de 
les escoles municipals de música i dansa a Catalunya. 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. M. Antònia Puig, PSC, presenta la proposta dient que es vol donar suport 
a un text impulsat per l’Associació Catalana d’Escoles de Música i Dansa en defensa 
d’aquests centres d’ensenyament.  
Es proposa instar a la Generalitat de Catalunya a pagar el deute pendent amb 
aquests centres corresponent al curs 2011-2012. Instar a aquesta administració a 
fixar el finançament pels cursos 2012-2013 i 2013-2014 en un mínim de 230 i 150 
€ per alumne de música i dansa, respectivament, i finalment exigir a la Generalitat 
a trobar una solució de futur que garanteixi la viabilitat de les escoles de musica i 
dada a Catalunya. 
La proposta que inclou tres acords que es votaran per separat 
Per CiU intervé la Sra. Bea Garcia dient que en aquest cas el nostre grup 
municipal no podrà donar suport a aquesta moció, com saben, el pressupost 
d’ensenyament de la generalitat ha hagut d’ajustar-se un 20per cent des de l’any 
2010 degut al dèficit fiscal per part de l’Estat  quantificat en mes de 16 mil milions 
d’euros i degut al deute generat que en els anys de tripartit en els que un de cada 
tres € no estava  consignat en el pressupost, el que ha generat factures pendents 
de pagament. D’altra banda hem de tenir en compte que tenim dues variables que 
demanen més pressupost, tenim 50 mil alumnes mes escolaritzats des de l’any 
2010, i d’altra banda l’any 2013 el percentatge d’alumnes que ha aprovat l’ESO ha 
arribat al és del 86%, aixó és una bona noticia perquè un dels objectiu del 
departament era arribat al 85% el 2016 i ara ja l’hem sobrepassat, pero aquest fet 
suposa una major necessitat de pressupost ja que hi accedeixen mes alumnes, així 
doncs la situació actuals ens obliga a prioritzar. Com es pot veure la decisió de no 
donar diners a l’escoles de musica i dansa municipals, no és fàcil, però davant el  
panorama  la generalitat ha prioritzat la educació obligatòria, la post-obligatoria, les 
beques de menjador i les escoles bressols sense oblidar el valor de les escoles de 
musica i dansa municipals i desitjant poder restituir el finançament tant aviat com 
sigui possible, tot representant  com ha de ser aquest model i estudiant  les millors 
formules de sosteniment i viabilitat, no pot ser que el cost per alumne en uns 
escola municipal dupliqui i en alguns casos tripliqui els cost d’un alumne en uns 
escola privada, es un gest que no podem demanar als contribuent, per això el 
nostre vot serà en contra. 
Per l’Altraveu el Sr. Dani Sagrera,  diu que s’ha de tenir clar com es prioritzen els 
diners, ja que ens trobem que no hi ha diners perquè sovint els posem en altres 
llocs      
El Sr. Victor Martos,  PP, intervé per dir que cal establir un finançament més 
equitatiu, el partit popular vol que les comunitats autònomes assumeixin 
integrament  les competències que els corresponen per ser de la seva competència, 
com la sanitat la educació i els serveis socials, això és necessari per posar fi al 
dèficit històrics els ajuntaments com a conseqüència de les delegacions de 
competències pròpies de les comunitats autònomes i que en molts casos han 
portats als municipis a situacions insostenibles financierament. El nostre vot serà 
favorable. 
En torn de replica la Sra. M Antònia Puig   diu que  aquesta moció es de 
l’associació catalana de les escoles de música i dansa de la qual nosaltres també hi 
formen part i que consta de tres punts :  
- Que  pagui el deute pendent  del curs 2011-12. 
- Que el finançament del curs 12-13 i 13-14 sigui com a mínim amb el mòdul 230€ 
i 150€ de música i dansa respectivament. 



- Que s’exigeixi trobar una solució de futur que garanteixi la viabilitat de les escoles 
municipals de música i dansa a Catalunya. 
El Sr. Alcalde  diu que la votació es farà separada per punts: 
VOTACIÓ: EL PRIMER PUNT DE LA PROPOSTA FOU APROVADA PER 
MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:      DINOU      (19) dels regidors del PSC, PP, Altraveu i tres regidors                       
                          de CiU (Josep Carreras, Lluís Bacardit i Agustí Sampere) 
 Vots en contra:   UN           ( 1)  de la regidora de CiU (Bea Garcia)          
 Abstencions:      CAP 

 
VOTACIÓ: EL SEGON PUNT DE LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA 
ABSOLUTA, AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       SETZE        (16) dels regidors del PSC, PP i Altraveu 
 Vots en contra:   QUATRE     ( 4)  dels regidors de CiU           
 Abstencions:       CAP 

 
VOTACIÓ: EL TERCER PUNT DE LA PROPOSTA FOU APROVADA PER 
MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DINOU      (19) dels regidors del PSC, PP, Altraveu i tres regidors   
                          de CiU     ( Josep Carreras, Lluís Bacardit i Agustí Sampere) 
 Vots en contra:   UN           ( 1)  de la regidora de CiU (Bea Garcia)          
 Abstencions:      CAP 

 
12.- MOCIÓ DEL GRUP DE CIU DE REBUIG A L’AVANTPROJECTE DE LLEI DE  
DEMARCACIÓ I PLANTA JUDICIAL 
La descentralització de la justícia, la proximitat i implicació del ciutadà amb aquest 
important servei públic i com prestar-lo de forma eficient, ha estat una preocupació 
constant dels responsables polítics del país. El dia 3 de maig de 2012 el Ple del 
“Consejo General del Poder Judicial” (CGPJ) va aprovar un document de bases per a 
una nova demarcació judicial que planteja, una reducció dràstica de partits 
judicials.  
Aquell estudi es va enviar a les sales de govern dels Tribunals Superiors de Justícia, 
perquè hi fessin observacions. Aquella proposta ja ignorava l’impacte real que té 
l’existència del partit judicial per a cada territori i la mateixa tradició històrica en 
què sovint es fonamenta, i va generar alarma i preocupació en diverses poblacions i 
comarques senceres del país, que veien qüestionat el manteniment dels partits 
judicials que hi tenen seu.  
De fet, el mateix Comitè executiu de l’ACM el 18 de juny de 2012 ja va expressar 
aquesta preocupació, aprovant una moció que feia evidents les conseqüències 
negatives per a la prestació de la justícia de proximitat que això podia comportar, i 
també la vulneració competencial i d’autonomia que suposava respecte l’article 
107.1 de l’Estatut d’Autonomia de Catalunya (EAC), ja que la proposta sobre 
demarcació i planta judicial correspon, pel que fa al nostre país, al Govern de la 
Generalitat de Catalunya, i la seva aprovació s’ha de portar a efecte mitjançant una 
llei de les Corts Generals de l’Estat. A més, la determinació de la capital de cada 
partit judicial s’ha de fer per llei del Parlament de Catalunya ( art. 107.3 EAC, art. 
35.6 LOPJ).  
En els darrers mesos el Ministeri de Justícia ha anat anunciant que s’abordaria una 
revisió de la normativa de l’organització judicial. De fet, ja s’han fets públiques 
sengles propostes de text articulat d’una nova Llei Orgànica del Poder Judicial i 
d’una nova Llei de Demarcació i Planta Judicial, que el mateix Ministre de Justícia 
ha presentat davant la corresponent Comissió del Congrés dels Diputats.  
Aquestes propostes dissenyen una nova estructura judicial d’àmbit provincial que 
comporta la desaparició dels jutjats de pau i dels jutjats de primera instància i 
instrucció, així com la supressió dels actuals partits judicials. 
Amb el nou model es crearia un únic tribunal d’instància a cada província, que 
inclouria tots els ordres jurisdiccionals: civil, penal, contenciós/administratiu i 
social. Els actuals edificis judicials distribuïts pel territori podrien esdevenir, en 



alguns casos, simples delegacions del corresponent tribunal d’instància d’àmbit 
provincial.  
És evident la conveniència de l’avaluació de la prestació dels serveis públics. Pot ser 
necessària  una revisió del manteniment dels actuals 49 partits judicials en què 
està dividida Catalunya. Malgrat tot, creiem que una supressió total d’aquesta 
distribució sense una anàlisi acurada, i amb un sistema de centralització tan intens 
no és la solució idònia.  
Una possible alternativa al model de centralització provincial que promou el 
ministeri espanyol, passaria per l’aprofundiment de la proximitat, o fins i tot, la 
creació d’una nova tipologia de “Jutjats de Proximitat”, com els que existeixen en 
altres països, com ara França o Itàlia,  distribuïts pel territori segons criteris 
objectius i amb un funcionament més flexible que el dels actuals jutjats de primera 
instància.  
Al mateix temps, seria convenient aprofitar el coneixement i proximitat que suposa 
per als governs, també per als locals, la figura del Jutge/ssa de pau, i en particular, 
les Agrupacions de jutjats de pau que s’han promogut en els darrers anys.   
Per tot això, sol·licitem al Ple l’aprovació dels següents  
ACORDS: 
PRIMER.- Denunciar que les propostes de nova llei Orgànica del Poder Judicial i de 
nova Llei de demarcació i planta judicial presentades pel Ministeri de Justícia tenen 
com una de els seves finalitats la recentralització de la justícia, al contrari de la línia 
de descentralització i proximitat a la ciutadania per la qual treballen des de fa anys, 
tant la Generalitat de Catalunya com els governs locals. 
SEGON.- Instar el Govern de la Generalitat perquè procedeixi a fer una proposta 
de planta i demarcació judicial, en exercici de les seves competències, consensuada 
amb els governs locals del país, que tingui en compte les necessitats a satisfer, la 
realitat geogràfica, demogràfica, econòmica i social de cada partit judicial i la seva 
tradició històrica, i no es basi únicament en el nombre d’habitants i les distàncies 
respecte de les seus judicials.  
TERCER.- Instar el Govern de l’Estat a estimar la proposta que faci la Generalitat 
de Catalunya, a través del  Departament de Justícia.  
QUART.- Fer arribar aquests acords al Departament de Justícia, a tots els Grups 
parlamentaris del Parlament de Catalunya, al Ministeri de Justícia i als grups 
parlamentaris catalans del Congrés dels Diputats 
Aquesta moció la presentem conjuntament amb el grup municipal ICV. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Josep Carreras,  fa lectura de  la moció  
El Sr. Alcalde diu que donaran suport a la moció ja que es una pèrdua clara de 
qualitat i  
proximitat dels serveis de justícia. 
Pel PP el Sr. Victor Martos intervé dient que lamenten aquesta moció i que el vot 
del seu grup serà en contra. Aquest avantprojecte de llei te obert el debat als 
diferent operadors jurídics i pretén portar a terme aquest procés sota la premissa 
d’aconseguir el màxim consens  avaluant amb profunditat totes les dades de cada 
cas, per tant la Generalitat  podrà fer les seves pròpies propostes, i dir que es fals 
la desaparició de cap Jutjat de Pau, ni cap edifici que contempli els jutjats, és un 
àtac directament a intentar impartir la por en la justícia i en la forma de treballar. 
En torn de replica el Sr. Josep Carreras,  intervé tot dient que tant de bo tot es 
quedés aquí, en un avantprojecte però tenim antecedents. 
Estem davant d’una mostra més de la maquinaria recentralitzadora que ha posat en 
marxa el govern del Partit Popular. La LOMCE (coneguda per la Llei Wert), la Llei 
27/2013 de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local coneguda per 
LRSAL que n’hem parlat fa uns moments. I ara la Llei de demarcació i planta 
judicial que està en etapa d’avantprojecte pendent de la seva aprovació en el 
consell de Ministres.  
Tant de bo sigui veritat el que vostè ha dit... 



Aquesta moció que presentem té el suport de l’Associació Catalana de Municipis, 
entitat que representa els interessos de centenars de municipis de Catalunya.  
També compta amb el suport del Col·legi d’Advocats de Sabadell. 
Tant una com l’altra institució, han qualificat de molt greu aquest avantprojecte de 
Llei de demarcació i planta judicial que implicaria la concentració de jutjats en 
macrociutats judicials amb seu única a les capitals de província. 
El nostre grup municipal li ha semblat que calia visibilitzar aquesta situació en el Ple 
Municipal donat que estem preocupats per aquesta nova recentralització del govern 
del Partit Popular, i des dels Ajuntaments hem d’intentar aturar-ho.  
Repeteixo, tant de bo aquest avantprojecte es quedi en no res però veient tots els 
avantprojectes del Partit Popular amb la maquinaria recentralitzadora en marxa, 
ens fa por. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DIVUIT         (18) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu 
 Vots en contra:   DOS             ( 2)  dels regidors del PP           
 Abstencions:      CAP 

 
13.- MOCIÓ DEL GRUP POPULAR PER A LA REVISIÓ DE TARIFES DEL 2014 
DEL TRANSPORT PÚBLIC DEL SISTEMA INTEGRAL. 
Els transports públics són un dels principals elements vertebradors del territori, això 
comporta la necessitat de comptar amb un sistema de transports d’una gran 
qualitat i que respongui a les necessitats dels usuaris i del territori. Perquè això 
sigui possible un dels criteris ha d’ésser el compliment de les directrius de bon 
govern i de gestió integrada presents a la llei de mobilitat, aprovada pel Parlament 
de Catalunya, el mes de juny de 2003. 
Barcelona i la seva àrea metropolitana, disposa d’una gran xarxa de mitjans de 
transports públics. Aquest fet està determinat per la necessitat que mil.lers de 
ciutadans tenen d’utilitzar-la dia rere dia pels seus desplaçaments habituals. Com 
no podia ser d’una altra manera, la utilització dels transports públic ha de tenir un 
cost, amb el que s’ha de finançar una part del servei. Cost que sempre ha d’estar 
determinat per l’objectiu d’eficiència financera del prestador del servei i per la 
capacitat econòmica dels potencials usuaris, així com pel caràcter bàsic del servei 
públic del que es tracta. 
Ens els darrers anys, el cost per la utilització de la xarxa de transport públics de 
l’àrea metropolitana de Barcelona ha augmentat de forma reiterada. Aquest any 
2014, la T-10 ha patit una important pujada de preu, un 5.1%. El bitllet senzill ha 
pujat un 7.5%. La T-50/30 ha apujat un 8.4%, un augment absolutament 
desproporcionat i molt per sobre de la inflació prevista pel 2014.  
Totes aquestes circumstàncies, juntament amb la complicada situació econòmica 
que estan patint les famílies catalanes, faran que l’any 2014 les famílies hagin de 
destinar una major part del pressupost familiar per finançar la utilització dels 
transports públics en els seus desplaçaments habituals. 
És per tot això, que el Grup Municipal del Partit Popular de Castellar proposa a la 
consideració del proper Ple municipal l’adopció dels següents, 
ACORDS: 
PRIMER.- Manifestar el rebuig a l’acord del Consell d’Administració d’actualitzar les 
tarifes que han de regir en el transport públic durant el 2014. 
SEGON.- Proposar als òrgans de govern de l’Autoritat del Transport Metropolità 
(ATM) la revisió de l’acord d’increment de les tarifes del transport públic 
metropolità pel 2014, i que es rectifiquin les tarifes del 2014 tenint en compte 
l’increment de l’IPC. per aquest any fixada pel Govern de l’Estat. 
TERCER.- Instar al Departament de Territori i Sostenibilitat a accelerar la 
implantació de la T-Mobilitat com a única targeta per a la ciutadania que permetrà 
utilitzar la majoria dels serveis públics de transport de Catalunya simplificant la 
diversitat de títols de transport existents avui. 



QUART.- Atenent al problema que suposa actualment el finançament del transport 
públic per a l’administració local,  demana la celebració d’una cimera amb els 
representants de les agrupacions de municipis amb transport urbà (AMB, AMTU...), 
el Govern de la Generalitat de Catalunya i el Govern espanyol, per analitzar i 
acordar solucions al finançament insuficient del transport públic. 
CINQUÈ.- Demanar al Govern de la Generalitat que compleixi la Llei de Mobilitat 
9/2003 i que de manera urgent, enceti els treballs per aprovar una Llei de 
Finançament del Transport Públic. 
SISÈ.- Traslladar l’adopció d’aquest acord a l’Autoritat del Transport Metropolità, 
al Parlament de Catalunya, la Presidència de la Generalitat de Catalunya i al 
Departament de Política Territorial i Obres Públiques. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Victor Martos, PP, fa lectura de  la moció  
El Sr. Pepe González,  PSC, exposa : 
El grup socialista és sensible a la problemàtica generada pel increment  de les 
tarifes proposades per l’ATM i comparteix els objectius de les mobilitzacions que 
s’estan produint aquest dies al nostre país. No semblen lògics increments tan alts 
en les tarifes d’uns serveis que afecten de forma determinat la butxaca de molts 
ciutadans del nostre país, amb problemes econòmics. 
Per aquesta raó hem intervingut, de forma activa, en la millora de les mocions 
presentades, aportant elements per facilitar la trobada dels grups municipals en un 
text compartit. 
El transport públic és, sense dubte,  un element de cohesió social i de distribució de 
la renda. Si bé es cert que la seva gestió s’ha de fer amb ser rigor, sempre serà i 
ha de ser, deficitari. La prioritat de cada govern és qui defineix quin ha de ser el 
dèficit del servei.  
Partim d’aquesta concepció, ens sorprenen alguns posicionaments politics per part 
dels grups municipals:   
El grup popular presenta la moció, se suposa que amb la intenció de posar de 
manifest,  de posar en valor, la proposta d’increment de l’IPC del govern de l’estat, 
que ells consideren encertada i positiva.  
Posteriorment ha acceptat les esmenes proposades pels grups, especialment pel 
nostre. No vull fer judicis d’intencions, però imagino que en ares del fonamental,  
que és aprovar la moció mentre conservi el títol i les sigles.  
Però el grup popular ens amaga que, amb la retallada salvatge de la subvenció al 
transports públic del govern del PP, són ells els autors indirectes del increment de 
les tarifes. 
Senyors del PP, la política del govern del seu partit, en aquest anys, ha estat o bé 
pujar  els impostos o bé reduir serveis i moltes vegades les dues coses de forma 
simultània. 
Donarem recolzament a la moció modificada, pel seu contingut consensuat, però 
que tinguin clar que estem radicalment en contra de la política que amaga. 
CiU, segons ha manifestat, sembla que donarà recolzament a la proposta, res a dir, 
no més que la proposta de la ATM que ara critiquem i que volem canviar, té totes 
les  benediccions del govern de la Generalitat.  
Per l’Altraveu també tenia preparat un paràgraf, però ha retirat la seva moció i això 
modifica necessariament el meu plantejament . De totes maneres, si les 
recomanaria que, dins de la extensa nòmina d’assessors que formen part i 
participen en la seva assemblea, busquin un altre redactor d’exposicions de motius, 
un altre expert en mobilitat, algú que entengui una mica del tema. 
El mes passat van retirar, amb bon criteri, una moció sobre mobilitat, en la  que es 
feia un estudi deplorable del cost del transport privat. Avui retiren una altre moció, 
en l’exposició de motius de la qual, és fa un anàlisi encara pitjor. 
Com poden parlar d’alta sinistralitat? Que l’any passat el 25% dels morts a la 
carretera van ser motoristes?, De on treuen la informació? Quan és el 25% de 
cero?.   



Aquest és el seu concepte de transparència?  
Tal com hem anunciat anteriorment, votarem afirmativament la proposta 
modificada del Partit Popular. 
Per CiU el Sr. Agustí Sampere,  intervé dient en primer lloc que el vot del seu 
grup serà afirmatiu. En reiterades ocasions hem demostrat aquesta coherència 
alhora de votar, no ens cauen els anells alhora de reclamar el deute de la 
generalitat governi qui governi, i de denunciar que la pressió fiscal del nostre 
municipi es desmesurada, una altra qüestió es amb quina finalitat es presentes 
aquestes mocions a vegades, si mes no es estrany que la mateixa la presenti el PP. 
Saben quina era l’aportació de l’ATM de la Generalitat: l’any 2010, 278,9 milions 
d’euros, i el 2013 277’55 milions d’euros, l’aportació de l’Ajuntament de Barcelona 
l’any 20172’89 i el 2013 80,17. Saben quina era l’aportació de l’estat central el 
2010, 200,08 milions d’euros, i el 2013 amb el govern del PP 94,92, es potser 
aquesta retallada del 110,79% del govern de Madrid la que ha provocat en gran 
mesura aquesta pujada.  Es potser aquest esforç de la generalitat per mantenir la 
seva aportació la que obliga a retallar d’altres llocs. Si cal ser lleials i fidels  a la 
democràcia cal posar en coneixement de la ciutadania tota la informació i no segar-
la per trauran rèdit polític. No podem fer afirmacions com un augment   
absolutament desmesurat ni insinuar que el transport públic és de poca qualitat,que 
no contempla ajudes per aturats i pensionistes i que no te en compte ajudes per 
aquelles situacions socials de risc, etc.. 
No informar a la ciutadania que de les actuals tarifes  ja contemplen que un 22 per 
cent dels bitllets que si adquireixen estan tarifats segons aquests criteris socials, es 
poc més que deslleial. No es pot negar ni amagar que les actuals tarifes contemplen 
la gratuïtat del bitllet per als menors de 13 anys , i si en  son 13 i no 12 es gracies 
a una proposta de convergència. No es pot negar ni amagar que l’actual govern de 
CiU a la generalitat ha mantingut congelades las tarifes d’abonament per menors  
de 25 anys, i que avui en dia ja son més econòmiques que en el 2008. No es pot 
negar ni amagar que les actuals tarifes  mantenen exactament igual que les 
anteriors totes les bonificacions per a persones jubilades i discapacitades. No es pot 
negar ni amagar les bonificacions del 80 per cent per persones aturades i que 
aquesta és una mesura introduïda per l’actual govern de la generalitat. No es pot 
amagar que la T mes, la T trimestre  i la T jove mantenen el preu i que la pujada no 
és lineal , es bonifica als usuaris mes intensius del transport i es busca fidelitzar-
los. No es pot negar ni amagar que les actuals tarifes contemplen descomptes   per 
famílies nombroses i monoparentals. Així doncs si agafem la totalitat es tracta d’un 
augment del 3’5%. Continua la seva exposició fent una amplia descripció dels 
serveis. 
No ens agrada retallar, tot i així el nostre vot serà a favor  
S’obra un torn de replica amb el  Sr. Victor Martos,  PSC, i en primer lloc agraeix 
les aportacions fetes per tots els grups municipals.  El que hem fent presentant 
aquesta moció  és complir amb el nostre programa electoral, considerem abusiu i 
desproporcionat i mot superior a la inflació de l’IPC, entenem que en les 
circumstancies actuals cal reestructurar l’TMB , s’ha d’afrontar un deute milionari 
que te la entitat, les estructures sobre dimensionades que contempla  l’empresa, 
promoure la llei de finançament del transport públic, així com millorar els convenis 
del sector privat, hi ha diverses fórmules per sanejar   els comptes d’una empresa, 
és vendre més, optimitzar els recursos o el que és el mateix gastar menys o apujar 
a tarifa, doncs l’ATM sempre esculla la mateixa per solucionar aquest problema, no 
es possible que cada any s’apugin les tarifes sense arribar-se a plantejar el 
problema de fons. És veritat que l’estat des de l’any 2011 aporta menys recursos al 
finançament del transport, segons l’ATM diu que s’aporten 17 milions d’euros 
menys , per aixó caldria fer una reestructuració i que els ajuntaments també 
aportessin. 
Creiem que l’ATM te un problema de finançaments, de sobre dimensionament de 
les infraestructures i que fa solucionar any rere any amb pujades de tarifes als 
usuaris  i aixó considerem que es injust. 



El Sr. Pepe González,  PSC, intervé per dir que la solució que aporta el PP no es 
viable, cal proposar a l’AM que revisi  l’increment de preus tenint en compte 
l’evolució de l’IPC estatal. 
Intervé el Sr. Alcalde per dir que en el punt 10 de l’ordre del dia hi havia aprovar  
tramitar la formalització  del conflicte en defensa de l’autonomia local contra la llei 
27/2013, i el regidor del PP ha dit que una de les solucions és que les ajuntaments 
hi posin diners. Aquesta llei que vostè han fet LRSAL el que intenta és clarificar 
quins son els serveis que presta cada una   de les diferents administracions i la 
seva fórmula de finançament , si vostès amb un servei que no es competència de 
l’ajuntament volen que hi posem diners no és lògic, tot plegat és del més 
contradictori. 
El Sr. Agustí Sampere,  CiU, intervé fent uns apreciacions; 1) precisament perquè 
votés no governaven el 2010 s’aportaven 200 milions d’euros , el 2012 amb  150 
milions i el 2013 94 milions € quan ja governen vostés, 2) justament els altres tres 
organismes que financen l’ATM i que son la generalitat, l’Ajuntament i l’àrea 
metropolitana, s’han compromès en tres anys ha aportar 60 milions d’euros entre 
les tres, a que s’han compromès vostés?. Però estaria be saber perquè no paguen 
la part que els hi correspon. 
El Sr. Victor Martos,  PP, diu l’estat ha aportat a  Catalunya 29 milions d’euros, i 
sinó s’hagués hagut de fer aixó hi haguessin hagut diners per  aportar al tema del 
transport públic. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
El punt  catorzè i el punt cinquè, que eren mocions de l’Altraveu, han estat 
retirades per aquest grup  
 
16.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi ha. 
 
17.- PRECS I PREGUNTES 
Per l’Altraveu el Sr. Marc Serrà, pregunta: 
Atenent a que el passat mes de gener el Ple va aprovar per unanimitat una 
proposta de la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca que instava l’Ajuntament a 
sancionar els immobles permanentment desocupats propietat d’entitats financeres i 
altres gran empreses, per tal d’aconseguir la mobilització d’aquests immobles per a 
ajudar a pal·liar la situació d’emergència habitacional que s’està posant de relleu a 
la nostra Vila. 
Per tots quests motius sol·licitem que el Ple respongui les següents preguntes: 
1) S’han començat els treballs d’actualització del Pla Municipal d’Habitatge, com 
demana el segon acord de la moció aprovada, per tal que contempli i reguli 
degudament les mesures de foment per a evitar la desocupació permanent i 
injustificada d’habitatge?. 
2) Quines mesures ha emprés l’Ajuntament després de l’aprovació de la moció i 
quins terminis per l’aplicació d’aquesta es preveu que seguiran?. 
3) S’han elaborat , com també indica la moció programes d’inspecció per tal de 
detectar comprovar i registrar els immobles que es troben en situació permanent 
de desocupació?.  
4) En aquest sentit es preveuen modificacions en algun reglament o en alguna 
ordenança per poder sancionar els bancs i empreses que fan un ús indegut dels  
habitatges que tenen en propietat?. En el cas que així fos, quines serien aquestes 
modificacions i quan es portaren a aprovació del plenari?  
Respon el Sr. Aleix Canalis,  PSC,  
1)  S'han començat els treballs d'actualització del Pla Municipal d'Habitatge, com 
demana el segon acord de la moció aprovada, per tal que contempli i reguli 
degudament les mesures de foment per a evitar la desocupació permanent i 
injustificada d'habitatges? . Els treballs de actualització del PLH, en el sentit que es 
demana, encara no s’han iniciat formalment ja que les mesures de foment per a 



evitar la desocupació permanent i injustificada d'habitatges queden ja tipificades en 
l’article 42 de la pròpia llei del dret a l’habitatge i no es regulen a través del PLH. 
Malgrat això, dins el document de  la memòria social del POUM s’ha actualitzat 
recentment les següents dades recollides en el seu moment pel PLH: 
-Anàlisi de la demanda d’habitatge  
-Anàlisi de l’oferta d'habitatge  
-Avaluació de la demanda exclosa . 
-Dades demogràfiques i migratòries 
-Evolució del tipus de llars 
-Quantificació de les reserves d’habitatge de protecció pública 
 
2) Quines mesures ha emprés l'Ajuntament després de l'aprovació de la moció i 
quins terminis per l’aplicació d’aquesta es preveu que seguiran?. S’ha fet un primer 
buidatge del les propietats que segons el registres propis de l’Ajuntament (padró 
d’IBI), constaven de titularitat d’entitats financeres o de les seves filials 
immobiliàries. Un cop destriades les propietats què eren solars i locals de les que 
eren pròpiament habitatges,  les dades de titularitat s’han creuat amb dades de 
padró i de consums d’aigües per tal de poder determinar amb més seguretat, quins 
d’aquets habitatges no es trobaven ocupats. Properament, s’iniciaran les 
inspeccions d’habitatges, que siguin necessàries, per tal de poder saber si realment 
no es troba ocupat. Per últim és realitzaran les comprovacions registrals pertinents.    
3) S'han elaborat, com també indica la moció, programes d'inspecció per tal de 
detectar comprovar i registrar els immobles que es troben en situació permanent 
de desocupació?   
Si 
4.) -En aquest sentit es preveuen modificacions en algun reglament o en alguna 
ordenança per poder sancionar els bancs i empreses que fan un ús indegut dels 
habitatges que tenen en propietat?. NO de moment, ja que les accions que durem a 
terme queden emparades en la llei del dret a l’habitatge del 2007 i no en cap 
reglament o ordenança municipal. 
Malgrat això, aquest matí, i per JGL, s’ha aprovat el model de requeriment que 
s’enviarà a les entitats financeres/o immobiliàries que en qualitat de propietària 
d’habitatges permanentment desocupats.  
 
Continua per l’Altraveu el Sr. Dani Sagregra: 
El passat ple de setembre, el nostre grup municipal va portar el ple una moció per 
buscar una solució consensuada a la ubicació de la parada d'autobús del carrer 
Jaume I, que provoca molèsties a l'escola Joan Blanquer i als veïns de la zona. 
Després de les intervencions dels representants dels veïns i de l'escola, el nostre 
Alcalde va tancar en fals el debat, imposant una solució unilateral, sense diàleg, per 
sorpresa i malauradament sense el consens de les parts afectades. 
Aquesta solució passava per reubicar la parada d'autobús al seu lloc original, 
reculant uns metres la vorera per tal d'allunyar-la de les façanes dels veïns, en 
aquest cas dels mateixos veïns que van sol·licitar en el seu dia, (i quan la parada es 
trobava més lluny de les seves façanes), que es busqués una nova ubicació de la 
parada per tal de no patir les molèsties que els ocasionava. 
Aquesta decisió va provocar una mobilització dels veïns de la zona, que a dia 
d'avui, encara mostren el seu rebuig a la ubicació imposada per l'Alcalde al Ple, 
amb pancartes penjades de les seves finestres. 
Segons el compromís adquirit per l'Alcalde públicament en el Ple, les modificacions 
que va imposar s'haurien d'haver realitzar abans de finalitzar l'any 2013. Avui, dos 
mesos després d'acabar el 2013, la parada segueix davant de l'escola Joan 
Blanquer. 
Per tots aquests motius sol·licitem que el Ple respongui les següents preguntes: 
1.-  Quins passos s'han seguit o s'estan portant a terme, per intentar aconseguir el 
màxim consens entre els veïns afectats de la zona, per tal de poder minimitzar el 



seu malestar i aconseguir reduir les queixes i les afectacions que provoca la parada 
en la seva ubicació actual, i provocarà la solució imposada per l'Alcalde? 
2.- Quin pressupost està previst destinar a les obres de reubicació de la parada, 
segons la proposta imposada per l'Alcalde? 
3.- Amb quin fons es finançarà aquesta obra? 
4.- Està redactat el projecte tècnic de la nova ubicació? 
5.- Els motius que han fet retardar la realització de les obres és la busca del 
consens amb els veïns? 
 
 
Contesta el Sr. Alex Canalis,  PSC, dient que 
1) Quins passos s'han seguit o s'estan portant a terme, per intentar aconseguir el 
màxim consens entre els veïns afectats de la zona, per tal de poder minimitzar el 
seu malestar i aconseguir reduir les queixes i les afectacions que provoca la parada 
en la seva ubicació actual, i provocarà la solució imposada per l'Alcalde?. Els passos 
que s’han seguit són els que ja va detallar l’alcalde en la seva intervenció en aquest  
Ple el dia 24 de setembre de 2013 i que es troben convenientment recollits en l’acte 
de la sessió que està a la seva disposició. 
2) Quin pressupost està previst destinar a les obres de reubicació de la parada, 
segons la proposta imposada per l'Alcalde?. El pressupost global de l’actuació que 
es portarà a terme és de 4.230 € (PEM) 
3) Amb quin fons es finançarà aquesta obra?. Es finançarà a càrrec del paquet de 
oferta de millores proposat per l’empresa adjudicatària del projecte de supressió de 
barreres arquitectòniques i millores a la mobilitat als eixos centrals del núcli urbà – 
Fase 3  
4) Està redactat el projecte tècnic de la nova ubicació?, Si 
5)  Quan es té previst iniciar unes obres que ja haurien d'estar acabades? Durant 
les properes setmanes 
6) Quins són els motius que han fet retardar la realització d'aquestes obres?  La 
impossibilitat d’adjudicar les obres, ja que no hi havia el finançament necessari que 
havia d’arribar d’altres administracions. 
 
Pel PP el Sr. Victor Martos,  pregunta: 
En relació a la pregunta formulada per l’Altraveu sobre la parada de bus del carrer 
Jaume I i enllaçant amb el compromís que va adquirir l’Alcalde de traslladar-la, 
davant de les queixes dels veïns i de l’escola, li fem una suggerència: Com que una 
parts dels veïns afectats va interposar reclamació davant el Síndic de Greuges, JA 
QUE aquest Ajuntament va incomplir els terminis d’entrega de la documentació 
sol·licitada, seria oportú fer la entrega d’aquesta documentació  de manera urgent. 
També els informo que el Parlament de Catalunya, aquest veïns van fer petició 
d’empara en aquest assumpte i se’ls ha admès a tràmit. El suggeriment que fem és 
que s’insti a un tercer a realitzar un estudi de la reubicació o recorregut abans de 
fer efectiva la modificació plantejada. 
Continua amb el precs . Que en data 14 de febrer demanaven que en la web 
municipal també si poguessin fer consultes en castellà, ara es confirma que ja s’hi 
s’està treballant i que ee els propers mesos podrà ser ja una realitat, cosa que 
celebrem , i com que trobem positius aquest canvis demanem, que s’ampliï a 
l’anglès. 
També demanem que el model d’instància de la web estigui en llengua castellana  
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent dos quarts d’onze de la nit, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari 
d’aquests acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 
 


